
Oat was volkomen abracadabra voor me, maar het leek me 

wel heel erg interessant 

Een interview met Cor Baayen 
door Lex Schrijver 

Laten we beginnen bij je geboortejaar 1934. 

Ik ben geboren in Klaten. Klaten ligt op Midden-Java, in de ''vorstenlan
den'', halverwege Solo ( of Surakarta) en Yogya ( of Yogyakarta). Solo is de zetel 
van de susuhunan, de ''keizer'', en Yogya de zetel van de sultan, uit een zijtak 
van het vorstelijk huis, welke lai,er veel machtiger is geworden dan de tak van 
de susuhunan. Ook nu heeft Yogya nog steeds een mate van onafhankelijkheid. 

Mijn ouders waren beiden verbonden aan het Christelijk onderwijs. Mijn 
vader is als onderwijzer naar ''Nederlandsch Oost-Indie'' gegaan, heeft aktes 
erbij gehaald, en is hoofd geworden van een zogenaamde schakelschool, in Solo. 
Als ik het goed begrepen heb, is dat een school waar leerlingen die het goed 
gedaan hadden op het ''onderwijs voor inlanders'', bijgewerkt werden om naar 
de middelbare school te gaan. 

Hij heeft toen weer aktes er bij gehaald en is naar een M ulo gegaar1, en vrij 
kort voor de oorlog, ook middelbare aktes, waarna hij leraar geschiedenis is 
geworden in Jakarta, of Batavia, zoals dat toen nog heette. 

Ook mijn moeder is als onderwijzeres naar Indie gegaan (ze is 'met de hand
schoen' met mijn vader getrouwd), en heeft daar een tijd les gegeven, maar 
- zoals in die tijd gebruikelijk - toen het eerste kind kwam hield ze op met 
werken. 

Dat was jij? 

Nee, dat was ik niet. Dat is een eerder kind geweest, een meisje, dat is 
overleden voordat ik geboren ben, en begraven in Klaten. Daar ligt ook een 
broertje van me begraven, die is in de eerste oorlogsmaanden ziek geworden, 
na de landing van de Japanners. Er kon geen hulp verleend worden, hij had 
difterie, en hij was binnen een week overleden. 

Hij was jonger dan ik. Ik ben de oudste, het tweede kind van mijn ouders, 
maar de oudste overlevende. Ik heb een jongere broer, dan een zuster, en dan 
dat broertje wat overleden is, en dan nog weer een zusje van voor de oorlog, en 
na de oorlog heb ik nog twee broertjes gekregen. Ik noem ze nog steeds broertjes 
hoewel de jongste daarvan nu toch ook al over de veertig is. 
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... uiteraard zijn de vroegste herinneringen het verste weg ... 

W aar kwamen je ouders vandaan? 

Er is vrij veel bekend van het voorgeslacht van mijn ouders. Niet dat ik zelf 
ooit aan genealogisch onderzoek gedaan heb, maar voor mijn vaders voorgeslacht 
heeft een achterneef dat gedaan en van mijn moeders zijde heeft een broer van 
mijn moeder heel veel onderioek gedaan. , . . . ' • • 

Mijn vaders familie is terug te voeren tot Jan J anszoon Baaij, die in 1456 uit 
Antwerpen naar Bergen op Zoom kwarn, en daarna is <lit geslacht in Bergen op 
Zoom blijven wonen. Daar zijn ze in de tijd van de Doleantie meegegaan met 
de afscheiding uit de Hervormde kerk, naar wat later de Gereformeerde kerk 
geworden is. 
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Mijn moeders geslacht - zij heten Minderl1oud, dus oorspronkelijk komen 
ze misschien wel uit Minderhout, vlak over de grens in Belgie. De naam is heel 
rijk vertegenwoordigd in West-Kapelle op Walcheren. Mijn moeder is geboren 
op Zuid-Beveland. 

Ik heb een grote kerkbijbel van mijn ouders, formaat statenbijbel, in leer 
gebonden en gedrukt in 1881, en aangeschaft door 1nijn overgrootvader. Die 
was toen lid van de Gereformeerde kerk en is later overgegaan, begrijp ik, naar 
de Gereformeerde Gemeente. Dat was de vader van mijn moeders moeder. 
Maar mijn moeders vader was weer gereformeerd. Traditioneel behoorden beide 
kanten van mijn onmiddellijke voorgeslacht tot de Gereforrneerde kerk. 

W at herinner je je nog van je eerste jaren? 

Toen ik nog geen jaar oud was zijn we naar Nederland gegaan, mijn ouders 
hadden er zo'n zeven jaar opzitten en kregen een jaar verlof. Zelf herinner ik 
me hiervan uiteraard niets. 

Ik hen dus 1 jaar geworden in Nederland. Na die lange verlofperiode zijn we 
weer naar Indie gegaan. Ook die bootreis naar Nederland en terug herinner ik 
me niet, we waren een volle maand onderweg. 

... die bootreis naar Nederland en terug herinner ik me niet ... 
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Van voor de oorlog herinner ik me niet zo erg veel. Ik heb na het con
centratiekamp een tijd lang blokkeringen gehad waardoor ik een aantal dingen 
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heel lang niet meer geweten heh. Die zijn later na eer1 periode van ziekte weer 
teruggekomen. 

Ja, ik herinnerde me het land toen ik daar voor het eerst drie jaar geleden 
terug kwar11 en in J .,,,.~ ta uit het vliegtuig sta1>te. Toen dacht ik: deze geurer1 
herinner ik 1ne; ik stond nog bover1 aan de vliegtuigtrap. 

En toen ik voor bet eerst in Yogya en Solo terugkwan1 l1ad ik E:~er1 heel sterk 
deja vu gevoel, die witte kraton111ure11 bijvoorbeeld. Er zijn visuele e11 olfact,o
rische herinneringen die meteen geactive,erd werden toen ik daar terugkwan1. 

Maar ik herinner me niet zo erg veel va11 het leven. Uit,eraard zijn de vroegste 
herinneringen het verste weg. 

Merkte je iets van spanningen tussen inlariders en Nederlanders? 
< 

Voor de oorlog denk ik dat, ik politieke spanningen niet gen1erkt zou l1ebben 
als die er waren. Rondom mijn ouderlijk l1uis waren die er niet. Mijn ouders 
hadden geregeld stude11ten in de kost die zoals dat l1eette uit de buitengeweste11 
kwamen, Celebes, Sumatra, en die ir1 Jakarta k,van1e11 studeren of daar 11aar 
school ginge11, en mijn ouders hadden daar goede relaties mee. We l1adden ook 
personeel. Ik was erg bevriend n1et het zoontje van 011ze djor1gos, we speel
den altijd samen. 111 en on1 ons gezin waren er gee11 spanningen, en politieke 
spanningen in het groot zijn mij als kind van toen zeven jaar ontgaan. 

Toen kwam de oorlog. 

Ik herinner me dat wij, 11a l1et 11itbreken van de oorlog in Europa, in 1941 
als kinderen langs kennissen werden gestuurd, met het rijn1pje ''Volgend jaar 10 
mei, is Nederland weer vrij''. Zo ging je rond 01n elkaar heil toe te wensen. 

Het jaar daarop, in 1942, waren we inmiddels in heel andere omstandigheden 
gekomen. Want, zoals bekend, de aanval var1 de Japanners op Pearl Harbour 
was op 7 december 1941, en de landing van de Japanners op Java was in de nacht 
van 28 februari op 1 maart 1942. Toen verbleven wij al niet meer in ons huis 
in Jakarta. Mijn vader was als landstormer, zoals dat heette, als dienstplichtig 
soldaat opgeroepen, en had zijn gezin naa.r Klaten gestuurd, mijn geboorte
plaats, waar een oom van mij hoof d van de Hollands-Chinese school was, en 
daar konden wij logeren. 

En wat ik mij daarvan nog zeer wel herinner is, dat dat niet zo erg lang voor 
mijn verja.ardag was, 10 maart. Ik denk, dat we, na Pearl Harbour, in de loop 
van januari..-februari naa.r Klaten gega.an zijn, en ik zou op mijn verjaardag een 

< 

grote meccanodoos krijgen; die stand al in huis. Die had ik al eens mogen zien, 
ma.a,r ik mocht er niet aan komen, want die was immers voor mijn verjaardag; 
en die heb ik n66it gekregen. Dat is een van de grote trauma's in mijn jeugd. Ik 
heb het idee dat ik tegenwoordig technisch Lego koop voor mijn kleinkinderen 
omdat ik zelf destijds die meccanodoos niet gehad heb. 

De oorlog kwam ook net in je lagere schooltijd, neem ik aan. 
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. . . ik was erg bevriend met het zoontje van onze djongos ... 

Ik zat net kort in de derde klas toen de oorlog uitbrak. Dat heb ik in zoverre 
nooit ingehaald, dat ik nooit goed lagere schoolonderwijs gehad heh. 

Wij zijn de oorlog begonnen in een kamp in Sumuwono, dat heh ik terug
gevonden toen ik daar drie jaar geleden terug was. De barakken staan er nag, 
alleen die zijn geweldig klein geworden vergeleken met vroeger. Maar dat kamp 
is onmiskenbaar, door zijn ligging op een heuvel, met allemaal trappen. 

In dat kamp hadden we het nog redelijk goed. Mijn moeder was zoals gezegd 
onderwijzeres, en met andere dames in het kamp organiseerde ze clandestiene 
klasjes. In een schuur, met achterkanten van kasten als schoolbord - het heeft 
wel het nadeel dat je het krijt haast niet kunt uitvegen. Er werden, hoewel 
misschien niet nodig, allemaal lakens gewassen en op lijnen gehangen en tussen 
die lakens werden dan klaslokaaltjes uitgespaard. En een van de kinderen werd 
op de uitkijk gezet, want het mocht eigenlijk niet. En als er dan een Japanse 
kampbewaker langskwam of een heiho'er (dat waren Javaanse hulpbewakers), 
dan werd er een of antler afgesproken sein gegeven, en verspreidden we ons. Ik 
heh zo dus wel wat les gehad, op het kampschooltje. 

Ik denk dat we na ongeveer een jaar van daaruit verplaatst zijn naar een van 
de beruchte kampen in Ambarawa; daar was een groot aantal concentratiekam
pen. En wij kwamen terecht in Kamp 7. Vanuit dat kamp zijn eind 1944 de 
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vrouwen en kinderen, waaronder ook n1ijr1 n10,eder er1 brc>er e11 zusjes, verplaatst. 
Er bleven zo'n 700 jongens &<.:hter van t,u&<,en de 10 er1 13 jaar. 

Als je tien jaar was, gold je voor de Japar1r1er als vc>lwa...~c;en, er1 als je van l1et 
ma.nnelijk geslacht was, was je dus gevaarlijk er1 111ocl1t je 11iet lJij de ~rrouwen 
en kinderen blijven maar r11oest je naar een 111ar1ner1ka111p. Dat is niet gebeurd 
onmiddellijk nadat ik tien jaar geworden hen, 10 n1a.art .1944, rnaar pas aan 
het eind van dat ja.ar. Ik heb dus een klei11 ja.ar in eer1 ma11nen -p ge-i;et,e11, 
jongens en mannen, en da.ar werd r1iets n1eer aa11 or1derwijs gedaan. 

Oudere jongens waren al een keer eerder weggehaald en er kwa.men zo'n 
2000 mannen bij, dat war-en zieken en invaliden uit omliggende kamper1, dwang
arbeiderska.n1pen, krijgsgevangener1kampen, en die moeste11 wij, 700 jongens, 
verzorgen. In dat · .· p heh ik van eind 1944 tot na de capitulatie, &l1gustus
september 1945, gezeten. 

Ik zat daar dus zonder te weten of mijn vader of 1noeder en broer en zusjes 
nog leefden, en zo ja, waar die dan wel za.ten. Via het Rode Kruis kreeg je een 
enkele keer wel een.s een levensteken, ma.ar er was l1eel weinig c·orr1municatie. 

Hoe. kijk je op die tijd terug? Als jongen kun je natuu.rlijk een hele hoop 
dingen ook heel spannend i,inden. 

Ik denk dat ik daar net iets te jong voor was. Enerzijds neerr1 je het leven 
heel serieus als je hoofd van de huishouding bent, al is bet maar eer1 huishou
ding van een 10-jarig persoon, n1aar anderzijds "',.as ik., denk ik, gewoon te jong 
am het als iets spannends te ervaren. Ik heb het veeleer als iets serieus, iets 
verantwoordelijks, en toch ook als iets beklemmends ervaren. 

En vergeet niet dat je in toenernende mate uitgeput raakte door ondervoe
ding. Er waren ook heel veel sterfgevallen en het aantal doden per etrnaal steeg 
in de loop van de maanden. En wij n1oesten als jongens al het werk doen, 
het corvee, de ziekenzorg, het begrafeniscorvee, rnaar ook alle beschikbare land 
ontginnen, ook nog varkens vet mesten voor de Japanner, en kippen en eenden 
verzorgen voor de Japanner, want die at wat beter dan wij en hield van een vers 
eitje op zijn tijd. Ik heb een tijd lai1g in het keukencorvee gezeten, groer1ten 
schoonmaken. Dat nam je heel serieus, maa.r aan het eind raakte je, tenminste 
ik, sterk apathisch door de ondervoeding. Ik herinner mij zeer wel dat als het 
corvee afgelopen was, om een uur of drie of zo, ik in het zonnetje tegen de 1nuur 
ging zitten, in de tropenhitte. Je was zo ondervoed dat je zelfs de warmte van 
de tropenzon nodig had, als een soort energie-inbreng als het ware. Dan zat je 
daar maar te wachten tot er een gong ging dat er eten gehaald kon warden. 

Ik ben die kampherinnering ook een hele tijd grotendeels kwijt geweest. On
derdrukt. Ik hen een keer overspannen geraakt, een tijd van slag geweest, 1969-
1970. Toen heb ik een heel slechte tijd gehad, met veel onrust en nachtmerries, 
en toen zijn met brokken, mozaiekachtig, geleidelijk allerlei herinneringen te
ruggekomen die ik dus zo'n 25 jaar weggedrukt had, niet bewust overigens. 
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Ik dt~nk ltet wel. Als je <)pg·rOE.!it er1 pr<>tlt"!'(:.rt ,vt~~r r101·r11aal r11er1.s tt~ worden 
dan 1noet je die di11ger1 11iet i11 je tooga11kt~lijkt.°' gt~l1<~t1g<~r1 iE:1-(lf~rt~ kt~~r tt~gf~t1k<Jr11e11. 
Dus ik denk <iat da.t vrij 11<.>rma.al is. 

Achteraf be11 ik var1 r11e11ing, di1.t gt:~lclt, vc)<)r lit~t l1("lt· g(~zi11 ········ daar l1t1.l> ik l1t:.t. 
011langs n<>g Illf:~t 111ij11 n1oe(ier ovt~r gel1ad -- , tiat wij 111t~t; z '11 ,\llE~t1, 111ijr1 l.>r<}er t~r1 

zusters, 1nij11 ot1ders, clie karr1pt~rva1·i11g l·1e<~l (:<)11str11<·t.it'4f V{\r•w(~rkt ht~l.)l>er1. \Vij 
hebl>en daar voorzover ik kar1 n1igaa11 gt:~~r1 t.rttt1rr1a's, g£'t~n ps)rc~l1ist~l1t~ 11a<it~le11 
vaz1 over gel1oude11. 1\tiij11 rAder kon er rl1et veel l1u111<>r over \'l'rtt~llt~n. [)ie k<>:r1 
ook over allerlei r1are di11ger1 in t1et karilI> ZC) vert,ell(":Il <lat jt' erc)1r1 lat~l1•E'-Il 111c>est., 
ook ik. t1aar goed, ik r>er1 te jor1g g,~weest, orr1 di~t; zelf' tt· kt1111it~11 rE:~lativerer1. 
Ik kan dat r1c>g st.eeds niet, 1r1aar ik la~r1 er wel n1E~t grc)te gelijk1lt(){_~igl1l~icl <>p 
tertigzien. Ik l1er> daar echt geer1 f)r<>ble111t~n rr1ee. 

Het. is overiger1s wt~l zo dat, tc>er1 ik v<Jor l1et t~rst 11it.ar ,Jt\Jla.11 gir1g, <ic\.t. to·c~h 
eer1 ervari11g wa..<; die ik 11iet, l1elen1aal er11c>tiel<)(>S clcx)rr11aakte. ~iaar ciat i.s f}{)k 
gauw over. 

Hebben je oorlogseri1arir1.gen. j,,,, sr1.eller· tJolu1(1ssen ge:rriaakt? 

Ik denk t1et eigenlijk wel, ja. Ik heh rnij r1oc.>it n1ee1· kind gt:~V<>eld. Je bent 
verar1twoordelijk geweest1 voor je eiger1 bestaan, er1 dat, leg je nooit 111eer helen1aal 
af. In tegenstelling tot, 1nij11 broer en ZiL'iters die alle1naal jonger zij11 da11 ik er1 
die bij mijn 1noeder gebleven zijn. Maar die hebt.)€11 11atu11rlijk ook l1et nodige 
meege1na.akt, die hebben ook geen norrnale jeugd gel1ad, n1aar die l1ebben de 
dingen toch weer anders verwerkt dan ik. 

Ik denk achteraf dat het een waardevolle erva.rir1g is geweest, op zijr1 mru1ier. 
Ma.ax het is wel zo dat ik me er heel la.rig niet in heb wille11 verdiepen. Dat ik 
niets wilde lezen over •de oorlog en over het gebeuren in het, ._ .J..1.p. Ook niet over 
de oorlog l1ier in Europa hoor, ik wilde daar eigenlij k niet n1ee geconfronteerd 
worden. 

Enerzijds is er een puur psychisch automatisme geweest waardoor een hele
boel dingen weggedrukt zijn, Freud zou wel kun11en verklaren waa.rom. l\riaar 
anderzijds wilde ik er ook zo weir1ig mogelijk b,ewust mee bezig zijn. Ook dat 
wordt op den duur milder. Op een gegeven ogenblik ben je toch 11ieuwsgierig 
wa.nneer het o-ok al weer precies was, en dan ga je weer een paar dingen opzoeken 
en nalezen. Ik heh eens een keer een boek gekocht over de krijgsgevangenen

.. pen in Indo11esie. Da.t was trouwens toen ik drie jaar geleden daar voor het 
eerst weer naa.r toe ging, toen wilde ik zoveel rr1ogelijk va11 dit soort plaatsen 
terugvinden, erl het zit me 110g steeds d'\.vars dat ik d~tt, karnp in Ambarawa niet 
teruggevonden heh. Ik wist dat het er niet 111eer was, hoer, ik wist da.t het 
helemaal verwijderd is, maa.r ik had zo "r1 gevo,el van als ik die plek kan terug
vinden da11 rnoet ik da.t toch kunnen herkennen. ~1aar ik heb daar geen enkel 
gevoel van herkenning gehad. Sumuwono wel, en daar ben ik blij on1, dat ik dat 
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h$b kun.11en vinden, dat was heel plezierig, tocl1 l1eel goed om daar weer eens 
al ·· . . .k .. h . d te lopen, voor omda.t we 1net z'n tweeen wa.ren, mlJn zus en 1 , ZIJ · er1nner e 

zich weer andere dingen da.n ik, en ja, dat was goed. 
Ouderen die het meegemaakt hebbe11, dat merk ik wel, praten er makkelijker 

over. Ik heh het toch, la.at ik · ... · en, heel anirnaal meegemaakt, je was aan het 
overleven en je leefde it1 deze omstandigheden, er was niets bijzonders aan, leuk 
was het niet, extra bedreigend, zo ervoer je het ook niet - je werd handig in 
het overleven, en je zorgde voor je"zelf, en verder de orde van de dag. 

Ik tieb eens een keer 's riachts n1eegedaan aar1 een inbraak bij het varkensvoer, 
voor de varkens van de Jappen, da.t wa.s gemalen en geperste kaf van rijst, 
gabbah. Ik heb ee11 stukje veroverd en verstopt, zoiets was riskant. Als je 
ges11a.pt werd dan kreeg je een b,eho,orlijk zware straf van de Japanners. Maar 
ik ben niet gesnapt en dat heeft mij wat bijvoeding gegeven enige tijd, en dat 
beschouwde je helemaal r1iet als avontuurlijk, als leuk, interessant of dapper, of 
wat da11 ook, nee, da.t was gewoor1 een stukje overleven. 

Terwij.l ik n1erk van verslagen "ran ouderen - die hebben het veel bewuster 
n1eegemaa.kt, en hebben veel meer geweten wat ze deden. Twee of drie jaar 
ouder maakt al veel verscl1il. Ik bestond, ik over leef de. 

J e zag ,,eel doden 01n je heen. Dat zegt je dan misschien ook heel weinig 
meer. 

Ja. Er was ir1 het .. ..1..1., p een bord en daarop werden de namen opgeschreven 
van diegenen die de afgelopen 24 11ur overleden waren. En of het precies zo 
gebeurd is dat weet ik niet, ma.ar zo herinner ik l1et mij, de comn1andant had 
er op een gegeven ogenblik een pr·emie op gezet dat als we voor het eerst een 
bepaald aa.ntal haalden, 20 of zo, dan zouden we extra eten krijgen. Toen 
stonden we dus vo,or het bard: Ach, er zijn er weer maar 1 7 dood; en op een 
gegeven ogenblik: Ha! het zijn er 21, en toen kregen we een extra portie eten. 
E11 de dag daa.rop kregen we weer helemaal niets, want ja, die commandant 
moest met zijn budget rondkomen. 

De verjaarda.g van Thnno Heika, de keizer, werd gevierd en clan kregen we 
vlees. Een of twee honden ,.roor het hele ...... p. Die gingen in de soep en als je 
geluk had da.n vond je een draadje. 

Ik heh gelezen dat de Japanse soldaten heel braaf waren in het opvolgen 
van orders. Aan het begin '\an de oorlog is er een bepaald bedrag, zoveel cent 
per dag, per gevangene vastgesteld voor voedsel, en daar hebben ze zich a.an 
gehouden. Alleen, in de loop ,ran de oorlog had je een inflatie van een paar 
honderd procent., en Tokyo is er nooit aan toe gekomen dat bedrag bij te stellen. 
En dus ging ons voedsel met factoren naar beneden, want het bleef tot het einde 
van de oorlog zoveel cent per dag. Aan het eind kon je er maar weinig meer 
voor krijgen. 

Hoe was het einde. van de oor"log? 
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Na. de oorlog be11 ik w.n·uit Ambar&'\\<!'a O·p clandest,iene \Vij~ liftend dwars 
door de linies l1een, levenagevwlijkt t>ij mijn nioeder te t gt~koa1en, die in 
Semarang zat, in een vrouwe .. • ·•·· ·. • .. · p. Pas na maanden zijn wij verenigd met r11ijn 
vader die in een krijgsgevangenenkamp in Bit.ndu11g za.t. 

Da.t was ook mij11 eerste vliegtocht i11 Z<:l'n groene l~~er-Dakota. Zo'n soc>rt 
vliegende a.lurni11ium vuil11isbak, wau je op klapstoeltje,s zat n:aet een grote pa
piere11 zak, on1dat, iedereen zat over te gever1 en <)np&,~lijk te zijn. Jv{aar daar 
heb ik geluk,kig nooit. last van gehad, want ik von<i l1et zelf wel prachtig. Ik 
geloo-f dat ik de en.ige van bet gezin was die alles binnen hielci. 

Na de <'•orlo,g ben ik toen n1eteen ma.ar in de t.Wef'.~e helft van cie eerste klas 
JIBS · · . Ollnen. Dat was mi ···•·en niet l1elemaal volgens de regels, maar rnijn 
vader was weer les gaan geven, in Bandung. Hij was, &an een school met so'n 600 
leerlingen, de enige bevoegde geschiedenisleraar. Hij had een team van mensen 
die toch werkloos wa.ren, een kapper, een boekh ., ... elaar die &lies kwijt was, en 
die gaf hij dan instructies in wat ze n:1oesten doe11. Ben oft'\\~ schoolboeken 
wa.ren er, en die circuleerden daD d·e hele klas rond. 

Mijn va.der had du·s 11ogal ee11 sleutelpositie en wist r:nij, toen bet gezin ein
delijk herenigd was - dat ha.cl c,ok nogal wa.t voeten in de wde - ··--, op school 
ingeschreven te krijgen. Ik had toen een rapport waarbij ik volgens alle regels 
had moeten blijven zitten, ma.a.r ook daar werd soepel over gedaan, en rr1ijn 
moeder heeft me geweldig bijgestoomd, i,edere d&g in de · .. tie hard werken 
a.an allerlei lessen, en zo hen ik in de tweede klas gekomen. To,en ging het al wat 
beter - in het land der blinden is eenoog koning, en ik had een goed thuisfront. 

In die tijd merkte ik wel w&t, van de spa.nningen tussen inlanders en Neder
landers. Dwars door Bandung liep de dema.rcatielijn. Ik heh da.ar de gra11aten 
door de stra.at horen gieren, dan sloegen ze een eindje verderop in, en dan kwam 
er weer een. 

Je kon dus ook de stad niet uit. We zijn een keer na.a.r de Dago-waterval 
geweest met een Nederla.ndse milita.ir, er wa.ren milita.iren van de politionele 
acties en mijn ouders stelden daar hu11 huis onmiddellijk voor open. Dus die 
kwa.men bij ons koffie drinken en eten en gezelligheid zoeken, en een keer heeft 
zo'n militair, gewa.pe,nd, ons meegenornen nw de Dago-waterval. Toen was dat 
gevaarlijk terrein, daar kon je pemuda's tegenkomen, daar kon je niet 11aa.r toe 
zonder militair met geweer. Ik was overigens te j:ong om dat echt a.ls sp,ar1nend 
te ervaren. Dat was gewoon een ra,ndvo,orwaa.rde van bet bestaan. 

Toen probeerde m<·n in Bandung het Christelijk Lyceum weer op te richten, 
aan wat toen de Dagoweg heette. Ook da.a.r hen ik drie ja.ar geleden teruggeweest 
en heb de school herkend, o,ok die was veel kleiner geworden. 

Maar on1 die school destijds weer opnieuw te kunnen oprichten was er een 
minimum aantal leerlingen nodig en mijn '\racier, grootmoedig als altij:d, gaf mij 
op voor die school a.an de Dagoweg. Toen zat ik ineens in het Gymnasium, dat 
was bijna een uur lopen van waar wij woonden - ,,. heen, en een uur terug, iedere 
dag. Nou daar zat ik nog maa.r net een p&ar maa.11den op e11 toen gingen we 
naa.r Nederlar1d. 
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• • • iedere dag in de vakantie ••• 
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WaaroJTi zijn jullie teroggegaan naar i'Alederlandfl 

Mijn vader was met hart, en ziel leraar, n1aar riij is i11 l1et kar11p praktisch 
blind geworden en kon 11iet alles wat een gezo11de, valide leraar kon. Op een 
gegeven ogenblik gaf dat eer1 conflict. D·e leidir1g va11 df~ scl1c)ol vrc>eg rneer 
v"an hem dan hij kon opbre11ge11. Toen heeft hij zich laten keure11 er1 werd }1ij 
onmiddellijk afgeke1.1rd en r1aar Nederland gestuurd n1et cie t~rst.volger1de boot. 

Dat was november 1947, en die tocht op de ''Oranje'' \\ra.s een geweldige 
belevenis, oon van de hoogtepunten in mijr1 leven. Een lij11boot a.ls de "Oranje'' 
was een prachtig stuk techniek, erg indrukwekkend. Wij, n1ijn jongere broer 
en ik, had.den de vrijheid om overal naar toe te gaar1. !\f ijn zusje daaronder 
wa.s net te jong en moest bij de kinderopvang blijven. ~fa.ar wij konder1 over 
de hele boot. Maar het allerbelangrijkste was dat er genoeg te ete11 was. We 
waren geweldig ondervoed uit het kan1p gekorne11, en dat eerste anderl1alf jaa.r 
na de oorlog was nog st,eeds een periode van grote zuir1igl1eid, en van, laten we 
zeggen, ook geen bijzonder rijke voeding. En daar aan boord l1eb ik voor het 
eerst bewust appels en peren gegeten, en havern1out en van a.lies en nog wat,, 
dat was een heus paradijs. 

Wij zijn als hele kleine ondervoede 111agere scharrr1i11keltjes naar Nederland 
gekomen, en dat was toch al eind 1947. We kwan1en aan in het begin van de 
winter, 30 noveinber of zoiets, sta.at n1e bij, war1t de volge11de da.g zag ik voor 
het eerst hagel, geen idee wat dat was. Er lag ineens wit gri11d, dater de vorige 
nacht r1iet geweest was. Ik kreeg dar1 ook prompt bi11nen twee ma.anden een 
zware longontsteking. Nadat ik die overleefd had ben ik in een jaar van de 
kleinste van de klas tot de allerlang-ste van de kla.s doorgeschoten en heh een 
helebo,el ingel1aald in lengte en breedte en massa. 

W aar heb je toen gewoond en ben je naar school gegaan? 

We woonden in Bergen op Zo,om, maar ik zat op school in Goes. Aan die 
school, het Christelijk Lyceum vo,or Zeeland, heb ik heel goede herinneringen. 
Er kwamen leerlingen uit heel Zeeland. Het was boeiend, ik ging graa.g naar 
school. 

Er was een nadeel aan de situatie. Vanuit Bergen op Zoom n1oest ik 's 
morgens al om 6 uur met de stoomtrein mee want de trein van 8 uur was te 
laa.t, dan kwam ik pas om 9 uur op school. En ik kwam .,s avonds laat terug en 
ik had natuurlijk mijn huiswerk. 

Ik kwam niet toe aan een s,ociaal leven in Bergen op Zoom, behalve zondags 
bij mijn gro,o,tmoe,der, koffie n1et ontbijtkoek, en dat was ook 11iet zo erg sociaal 
op mijn niveau. Terwijl ik in Goes ook buiten de vriende11kringen bleef, want 
ik kwam pas tegen scho,oltijd en ik ging meteer1 na school weg am de eerste 
trein te halen, want die treinen reden maar eens in de twee uur, da.t was niet 
zo erg leuk. Ik ben dus een beetje zonder speelvrienden, zo11der vrienden 111et 

wie je sociaal contact hebt, opgegroeid. Ik had wel vriende11 op school maa.r die 
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d d k b'. l d· 'C'I- ,_ -~l • I d . y; l,., wc:>011 en · a.11 oo ee1 ergens an era. r,,.,eil gt.tt~e vr1:enc:1 woc)n t~ 111 . erse-.e en 
die zag ik allef~n n1a.ac op scltL)<,1 .. 

H(~t C~l1rist.elijk Ly<~et1rn voor Zef~la11c.l wai.~ in die t,i.jcl ee11 kleine s(.,,h0(1l, ptts 
gestartj, 11c>g zo11de1· erkenr1ir1g, E~tt dat W&"> •~~~r1 hM~tje t>ei1t:~lp~~r1, wat lc)ktitie:\ 
hetreft en wiit. ci0<~enter1 betrE:~ft. \\re z,\t.<)tl t.c>E:'r1 ik <ii~~x· Cl[> sc:l1o<>l kwan1 (<iat, 
wa<i l1alVt'rwegt:• elf~ dt,rde klas) ir1 e<\r1 Oll<l gf~l>(>UW, ik (1t~r1k <lat dat ee11 t)tt<i 

weesl1i1is w~~ c)f Z<). 

Wf:~ ware11 als cierclt~ klas d<~ h(><>gst.E: kl11,.Coi, <~11 Wf• bleve11 ciat; r11ij11 l1ele S(~fl<><)l
J>eri<)de, e11 dat gaf 011s et~n ½>ijz<.)r1clert~ verantw<><>I"<it~li,jk}1f~i(i. Als we or1s l1a<lde11 
misdragen tege110,,.t~r ee11 lerwti· ·-·-- dat ,vii zeggE~t1, diit, v<)n<i tlie ierru:,r., die ging 
zi(~h l>eklager1 ----· <ian wer<iert w-e l)ij de rectt)r gf~roe1>e1·1 e1.1 c:lie zei dan: ~ J 11llie 
zijn de lloogst1C1! klas en jullie n1oeten het VC)()rbeeld gt~'\'"'f\11, daaron1 zal ik j1.1lli(~ 
nt1 geen straf gi~ve11 maar ik reker1 t~r(lJ) ... '' . ,Ja, l1et wit,,q ~~r1 t1eel apart,c~ sfee:r. 

D-o•c>r rr1ijr1 lac~11naire <>ndergrc)11cl zakt1e 11·1ijr1 ra1:>port ,vt~r vc)lledig ir1 <~llatar, 
en toen t:terhaaldt~ zic}1 het spellt~t:je. Ik had v~c)lgens allt· rt:!gels r11<>E~t.("ll r>lijven 
zit,ten, r11et t,i.e11 3 voor Latijn., <~n 4 vc>or Grit~ks er1 eE~11 onvold{}e11de V<><>r <lilt,, 
maar de rec~t<)r in Gcl,es l1ad z<:~lf ir1 Indit~ gt?·zett~r1 er1 clie wilcle 1x1e wel t~~r1 kiins 
geve11. 

Weer ee11 zo111t:~r l1(~l l1ard geblokt en i11 cle \l'ierdt~ kla..c;; l1t~b ik t(>er1 geleidelijk 
aa:r1 1nijn cijfers <)p wete11 tt~ }1aler1, e11 1net cle <>v"ergang viin 4 11aar 5 war{~rl alle 
on\~oldoen.cies v"'erd"\i/"ene11, en (:laarna is de zaak nactr t~n redelijk 11ivE:~a11 gerlracht. 

In die laat,ste kla..~sen, 5 e11 6 gy1r1r1a..siun1., zate11 we n1et z'n zever1en in de 
klas. p~q in 1·nijn ei11dex&n1e1tjaar, ir1 1.951,, l1eeft, c:le sch<x)l erke11nir1g gekregen. 
Er was nog ef~Il tijd lang spritke vat.1 dat wij t1J> eer1 ar1dere scl1c>0l exa1l1e11 zoi1de11 
moet;en d<>en. Net <>p tijd is <lat, in c)rde gekon1e11. 

Het was ook voor de leraren \,lQOr ee11 deel ee11 op<)fferi1:1g. De school ,vas niet. 
gesubsidieerd dus ik denk ook r1iet dat ze l1etzelfde salaris gel1Ml zuller1 l1ebl)er1 
als de leraren &arl een wel t~rker1de e11 gest1l>siciieerde school. f\.lfaar het wa.,') 

heel i11t.iern. doordat, l1et; kleir1 was en do,ordat cle leraren e11t}1ousi<~"t wrtren. Ze , 

probeerde11 je eclit '\\rat over te brengen. Ik heh daar heel positieve herinr1eringen 
3.8,ll. 

Wel!~ t,akken vond je leuk op s<;hool? 

Wiskunde vond ik erg l•etik, ik had les van de beer Maas; die was K5-er ma.ar 
een heel solide en betrouwbare leraa.r. Als g),.n11·1asia.st kreeg ik ook ar1alyti
sche meetku11de, uit het hoek v1Ul Schreck, als ik bet goed r1eb. Daar kwamen 
coordinaat-trar1Sformatiies a.a11 de orde, ma.ar a.Ileen n1aac translaties, en da11 
wilde ik op een gegeven moment weten water gebeurde bij rota.tie. Nou meneer 
Ma.as kwa.m met zijn exemplaar van Barrau er1 had daar een bladwijzer bij ge
da.m:1 wa.ar de coo,rdina.at-transformati:es stonden en leende dat aan mij nit, en 
dat bestudeerde ik clan, dat had hij vo,or KS moeten doen. Hij kon het m,e niet 
uitleggen maa1· }1ij kon wel zijn boek uitler1et1 e11 dat vond ik erg leuk. 

En zo waren er n1eer leraren die echt wat voor je deden. D,e leraar Duits, die 
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mij een boek over filosofie uitleende en die mij op het spoor zette van het oud
Duitse Nibelungenlied en dergelijke. En de leraar Nederlands, meneer Cornet, 
die geweldig enthousiast was, die ook altijd bereid was om zich te laten afleiden 
om over zinnige culturele onderwerpen met de klas te praten. Ik heh daar erg 
veel van geleerd, vooral door zijn enthousiasme. Door natuurkunde werd ik erg 
g(!boeid, door de leraar Hoogteijling. 

Ook kwam er een leraar, de heer Mulder, die pas zijn ingenieursexamen 
in Wageningen had gehaald, zowel voor biologie als voor scheikunde, ook een 
enthousiast iemand, waar ik graag bij op les kwam. Biologie was een van mijn 
lievelingsv<1,kken, dat was mijn enige 10 bij het eindexamen. Ik was eigenlijk ook 
van plan 0111 biologie te gaan studeren, maar die enthousiaste leraar natuurkunde 
heeft me overgehaald om naar de VU te gaan voor natuurkunde, daar had hij 
zelf gestudeerd. · 

Het was een school die heel weinig had. Proeven konden er nauwelijks gedaan 
warden. Ik herinner mij nog dat er eens een fles kwik was aangeschaft, en toen 
kw<Lm de werkster, die wou de fles oppakken en die had helemaal niet in de 
gaten dat dat kwik was. Ze schrok zo van dat gewicht en liet hem vallen en 
daar brak-ie. Gelukkig in de gootsteen, en uit de elleboog kon nog een deel van 
het kwik gered warden. Maar dat was bijna het hele practicumkapitaal dat daar 
werkelijk 'through the drain' ging. 

Maar ach, mijn zwakke vak:ken waren de talen. Daar heh ik ook erg lacunair 
les in gehad en daar hen ik nooit sterk in geworden. Ik heh nooit goed Frans 
geleerd hijvoorbeeld, want de eerste leraar Frans, die is aan the overleden -
daar stierf je toen nog aan, kort na de oorlog -, toen hehben we een tijd zonder 
leraar Frans gezeten, en toen kreeg de leraar geschiedenis opdracht om Frans 
te geven want die had in Belgie gewoond, dus die was relatief deskundig. Dat 
was de heer Va.n Dijk, zijn vrouw is de bekende schrijfster van streekromans 
geweest, Nellie van Dijk-Has. Ik heh van mijnheer Van Dijk leuk geschiedenis 
gehad, maar ik heb geen Frans geleerd. Toen kregen we daarna een juffrouw 
Frans, die was nauwelijks ouder dan de oudste jongen in de klas, misschien nog 
jonger, die had toch wel enige moeite met orde in de klas. Kortom, Frans is 
nooit mijn sterkste vak geworden. 

Maar Grieks vond ik leuk onder de talen, en dat vind ik nog steeds een heel 
leuk vak, en van Latijn heh ik ook nog wel wat opgestoken. En voor de exacte 
vakken hoefde ik niks te doen. 

En gymnastiek? 

Nee, daar was ik de miskleun. Dat kwam ook, de eerste jaren ging ik vanuit 
Bergen op Zoom in Goes op school, dat is maar een kilometer of 40, denk ik, 
maar in die tijd ging er nog een stoomtrein eens in de twee uur. En die deed 
er een uur over, ja, en dan kon je soms twee uur later vertrekken als je het 
eerste uur mocht missen. En vooral als het eerste uur gymnastiek was, dan 
wist ik het voor elkaar te krijgen dat ik daar toestemming voor kreeg. Mijn 
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g:ymnastiekopleiding la.at dus te wensen over. 

Na je eindexameri, in 1951, beri je gaan studeren aan de Vrije Universiteit. 

Ja, daarna ben ik naar de VU gegaan. Mij11 vader zag aa11kome11 dat ik zou 
gaan studeren, probeerde de . econon1isch in de l1ai1d te houden, en had 
inmiddels gesolliciteerd naar een positie in Alpher1 aan de Rijn, en in 1951 zijn 
we daarheen verhuisd. 

Toen wij daar woonder1 is A vifauna opgericht; dat gaf in het dorpsleven nogal 
wat con1motie. Ik ben daa.r geweest. Ik ben altijd een groot liefbebber van 
dieren, in het bijzonder van vogels geweest. Dus A vifaur1a was best de 1noeite 
waard. Het was alleen nauwelijks te betalen voor o.ns. Mij11 ouders rnoeste11 na 
de oorlog behoorlijk zuinig zijn, want die zijr1 volledig berooid, zonder iets, uit 
Indie teruggekomen en moesten wel zes ki11deren groot brengen. 

Ik herinner me verder nog boekha11del Haasbeek, die bestaat nog stee,ds. 
Haasbeek trok het lru1d rond en kocht overal winkeldochters op er1 verkocht die 
voor een verlaagde prijs. In die boekhandel heb ik l1eel wat urer1 rondgehangen 
en heb daar ook heel wat zakcentjes naartoe gebracht on1 t,och maar weer een 
bo,ek aan te schaffen. 

Dat heeft de basis gelegd voor je boekencollectie? 

Die basis is al in Indie gelegd, vlak na de oorlog. De Japanners hadden een 
rare gewoonte. Ze sorteerden alles en sloegen dat dan weer op. Dan had je dus 
een straat daar was een aantal huizen helemaal volgestouwd met stoelen, in de 
volgende straat stonde11 de tafels, die ameublen1enten ware11 uit elkaar getrok
ken. En weer in een volgende straat stonden de bedden, en zo was er een groot 
huis volgestouwd met boeken. Alie mensen waren geinterneerd, alle blanken, 
die huizen stonden leeg, en de Japanners hadden alle huisraad opgesla.gen, rnaar 
eerst wel even sorteren. Alie bo,eken waren bijeen gebracht in een verdiepings
huis (zoals we dat noemden in Indie). En die boeken moesten geregistreerd 
worden, en ik heh als jochie in Bandung zakgeld verdiend door van de boeken 
de titels op te schrijven, lijsten te maken van die boeken, en ach, ik mo·cht wel 
eens een boek meenemen van de toeziende ma.n die daar de leiding gaf. Daa.r 
komen mijn eerste boeken vandaan. Nog niet zo veel maar daar begon het m,ee. 
Ik had dus al een paar boeken toen ik uit Indie kwarn. 

W at had je grootste interesse? Fictie, non-fiction, ... 

Dat was gemengd. Zowel De Orie Musketiers als De Wonderen der Wereld, 
en een boek over kunstgeschiedenis. Van de heer Haasbeek, de boekhandelaar 
in Alphen aru1 de Rijn, l1eb ik bij mijn doctoraal nog een boek gekregen, en 
dat waren de Analects va.n Confucius. Ik heh het nog steeds. De vertaling 
van de wijze woorden van Confucius. Daar was ik ook altij.d in geYnteresseerd, 
religies, gewoonten, met name religieuze gewoonten van andere volkeren. Ik heh 

20 



als student de Koran van begin tot, eind, all~ s,1ra's, d0<lrgelezen. Ik had de 
Nederlandse vert,a.li11.g gekocht, met aari de ene Jm.nt, zo l1oort het ·bij eE?n goede 
vertaling, Arabi&:h waarvan ik alleen de Aral.>isc~iith cijfers heb lere11 <>r1tc~ijfere11, 
en aa11 de a.ndere kant Nt.~erlaz1ds, in kol<)rr1rr1en 11a.a.~t elkaar. 

Ik heh n1ijn tiele lever1 een zwakke plek gt~r1ad er1 c:lat zijn rr1aagzwerer1. Er1 
daar heb ik vc>or bet eerst voor gekl111rd i11 1 t~54. l\ilaar t,(lt~r1 beteker1de dat r1og 

6 a 7 weken plat en r1iet bewege11 er1 l1eel laff e kc)st. l.£""i;en 111et behul1> van 
oon plan.kje en zo, je mo·cht niet overeind kornen. De t,h.eorie wa..'i toen 110,g dat 
d t od. ' t L" • d. . . l h b "k d K a n ·. 1g WM ()m zo n ma.agzweer .e get1t1ir~n. c.,n in 1e tuc1 ,e. 1: · . f? · c>r&n 
uitgelezen. Ik h.ad hem al, een vertaling van bet Al1madija Genootscl1ap. De 
vertaJing van Kr&r11ers heb ik gekocht zodra die uit,kwam. Drie Nederl&ndse en 
twee Engelse vert,alingen heb ik van de Koran. lk beb hern toon doorgele"ren en 
hele discussies gehad met de predikant di,e op ziekenb•e2oek kwam. 

Je hebt nu heel . ·. · kerkelijke discussies en zo. D,at, 1ne11sen de vraag stelle11 
va,n ''Waaron1 is de ene godsdienst rneer waa.r dan de andere?"'. Nou die vra.ag 
kwam toen bij mij ook al op en ik heb die vraag ook aar.1 de predikant gesteld, 
van "Ja., waa.rorn moet ik de bijbel \i"OOr waar hot1den en de Koran nou niet?''. 
Uiteindelijk is dat natuurlijk geen zinv·olle vraag, maar la.ten \\<~ daa.r 11u 11iet op 
in gaan. Maar dat soort discussies had ik toen met de predib.nt. 

Ik kru:1 wel stin1ulansen aanwijzen. In de eerste plaats mijn Indische verleden, 
waa.r je natuurlijk opgroeide in een cultuur die Islamitisch is. In de tweede plaats 
die school in Goes waar ik naar toe ging. Dat was een Christelijke school die 
erg veel werk maakte van zijn Christelijke ka.rakt~er. Op een Christelijke school 
heb je va.&k godsdienstles, maar die school in Goes had verschillende religie1.1.ze 
vakken. We kregen een vale Kerkgeschiedenis waar ik echt ,~eel van geleerd 
heb. We kregen een vale Bijbelkennis er1 een vale Zendingswete11schappen" en 
bij dat vale werden ook de grote godsdie11sten va.r1 de wereld behandeld. Dus 
op de middelb&re school maakte ik al kennis met andere go-d.sdiensten, onder 
deskundige leiding. Er waren dominees die les gaven, n1a.ar dit was een don1inee 
die er echt wel versta.nd van had. Met de hoofdlijnen van het Hindoeisme, 

.· · dhisme, de Islam, bet , .. · on n1et a.nimisme en dynan1isme, het was keurig 
netjes systematisch opgeb,ouwd. Dat boeide n:1e, dat vond ik i11teressant, en ben 
ik altijd interessant blijven vinden. 

Ik heb geprobeerd in de loop van de tijd naar de bronnen terug te gaan. 
1k heb materiaal over het ...... .· dhisme, Hindoeisme, bet heeft me altijd gein
teresseerd. Het interesseert me nog steeds hoe andere n1ensen, ai:1dere culturen 
denken, ik probeer mij in te leven hoe mensen uit zo'n ct1ltuur hun b,estaan 
beleven, ik probeer daar enige empathie voor te ontwikkelen, daar hoort de 
Isla.n1 zeer beslist bij. 

Hoe uerliep je studief 

Ik heh tot n1ijn ka.ndidaats V'd.Iluit Alpht~n aa.n de Rij11 als bus-student. ge
studeerd aan de VU. Dat beteke11de da.t ik ook geen lid was van eel'.1 of andere 
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studentenvereniging, ik was nihilist zoals dat toen heette, maar dat heb ik ook 
overleefd. 

Zoals ik al eerder zei, had ik heel lang biologie willen gaan studeren, maar 
het is mijn leraar natuurkunde geweest die gemaakt heeft dat het natuurkunde 
werd. En ik heh daar nooit spijt van gehad, al bleek dat later wiskunde te 
warden. 

Je kon op twee manieren kiezen voor natuurkunde in die tijd: letter A en 
letter D. Letter A was wiskunde en natuurkunde met sterrenkunde. Letter D 
was natuurkunde en wiskunde 1net scheikunde. Ik heb voor A gekozen. Sterren
kunde leek me ook wel leuk en wiskunde vond ik ook leuk. Hoewel scheikunde 
ook niet bepaald een van mijn slechte vakken was. 

De VU was toen no·g een kleine universiteit. Als ik het goed heh waren wij 
in 1951 voor A met zo'n 13 studenten. En dan was er nog een aantal studenten 
D (waaronder Maarten Maurice), en wat verder weg zat E en zo. Tussen A en 
D zat niks. Verschillende mensen uit die tijd kom ik nog steeds tegen op de VU. 
Nel Velthorst, Guus Sornsen, dat zijn allernaal studiegenoten. 

W at herinner je je nog van de hoogleraren natuurkunde? 

Ik herinner me de colleges van Sizoo, dat was een inspirerend docent, boei
ende man, was in die tijd bestuurder van TNO. Hij nam geen tentamens af, dat 
liet hij zijn assistenten doen, maar hij gaf nog wel college. 

Ik herinner me ook de colleges van de theoretisch natu11rkundige Jonker, 
maar die heb ik pas leren kennen na het kandidaatsexamen. Ik herinner me zeer 
wel een van de jongere, zeg maar, adjudanten, van Sizoo, die ook tentamens voor 
hem afnam en dat was Jan Blok. Die is ook al weer jaren geleden overleden. 
Het enige tentamen waarvoor ik ooit gezakt ben was bij Jan Blok, atoomtheorie. 
Toen mocht ik nog geen Jan zeggen uiteraard, de afstand tussen docenten en 
studenten was grater clan nu. 

In mijn tijd was Andriessen de portier van het VU-gebouw in De Lairesse
straat, een echte Amsterdammer, een heel zware man, en die bewaakte de lift, 
wan;t die was alleen voor hoogleraren en wij als student probeerden toch wel 
eens via de lift te gaan. Maar als Andriessen je in de kraag kon grijpen dan 
stuurde die je de trap op hoor~ 

Wie gaf sterrenkunde 'i 

Grosheide. Dat deed hij heel conscientieus; ik vind dat hij dat goed deed. Ik 
heb zijn sterrenkunde altijd begrepen. Zijn meetkunde heb ik vaak pas achteraf 
begrepen. Pas later door zelf boeken over lineaire algebra te gaan bestuderen 
ontdekte ik dat ik dat bij Grosheide ook al geleerd had. Ik kon het wel repro
duceren maar ik kon het kennelijk niet in een verband plaatsen. Grosheide was 
heel erg formeel. Hij gebruikte de kern-index-methode, systematisch, kennelijk 
kun je zo'n methode leren correct te hanteren zonder dat je weet wat je doet. En 
dat hebben meer mensen gemerkt aan colleges van Grosheide. Maar Grosheide 
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gaf boeiend sterrenkunde, dat wil · . ·. e11, ik werd er d0<,r geboeid. 

W anneer heb je besloten toeh 'WisA.,i,nd.e te gaan doen eri hoe ben je daartoe 
gekomenf 

Da.t is in de loop v'&ll de voo,rkandidaatsstudie gebeurd. Toen ik eenrnaal 
kandidaats gedaan had was bet duidelijk da.t ik verder zot1 ga.an n1et wisk,111<ie 
a.ls hoofdvak, in het bijzorlder door de colleges v&.n Koksn1a e11 lvlullender. 

Ik koos wel na.tuurku:nde a.ls bijvak, in eerste i11sta.r1tie, maar ik l1eb toen ee11 
aa.nvaring gehad met de practicumleider, die vond ik r1iet zo erg plezierig. Ik had 
denk ik ook de pech da.t ik n:1ijn kantiidaa.ts deed op een moment waarop geen 
a.nderen ee11 bijvak natuurku11de bego11ner1, en ik kreeg dus een op,dracht 01l·1 in 
mijn eentj,e een apparaat in elkaar te zetten. Dat ging van: bier is wat n1ateriaa.l, 
bier is een soldeerbout, en da.a.r is het ma.gazijn, en maak rna.ar een univibrato,r. 
Nou ja., de natuurkunde-hoofdassistent, de heer Ha.rners, \.>erwachtte dat ik daar 
dag en nacht aa.n zou we-rken want ik legde daarbij beslag op kostbare appara
tuur: oscillografen e_d., en 1.k vond 2 a 3 middagen in de "1"00k W'el voldoende, 
want ik wilde ook mijn wiskund<~ bijhouder1. En dat heeft op een gegeve11 mo
ment tot een botsing geleid; toen is mijn apparatuur weggehaald onder het morn 
van: Je bent er toch nooit! En ik hen nou eenma.al zo, ik accepteer een hele tijd 
vers,chillen van rnening, maar dan word ik dwars, dus toen b,en ik naar de beer 
Hamers to,egegaan en heb gezegd: Ik zie van mijn studie natuurkunde af. 

Dus je keuze voor wiskunde is terug te voeren op die meccanodoos die je niet 
' 

g. · .· gen hebtf 

Ja vast. Ee.n oude frustratie, die blijft doorwerken. Toen hen ik als een 
van de eersten toegelaten tot bet uitgebreid wiskunde. Formeel was e:r die mo
gelijkheid, dus hoofdvak wiskunde met slechts een bijvak. Maa.r Koksma en 
Grosheide en Mullender wa.ren da.ar niet voor. Da.t gaf ma.a,r eenzijdige studen
ten, je moest bijvakken doen, liefst natuurkunde want daa.r komen tenslotte alle 
difierentiaaJvergelijkingen vanda.a.n, waar je a.ls wiskundige zoveel plezier aan 
beleeft. Maar ik heh vo.or eJkaar gekregen dat ik uitgebreid wiskunde mocht 
doen, door te beloven dat ik nog meer zou doen da.n een dubbele portie, met 
meteorologie als bijvak. 1'1echanica zat er o-0k bij, zal wel onderdeel van het 
verplichte wiskundepakket geweest zijn. 

Welke herinneringen heb je aan de wiskundecolleges? 

Koksma was een geweldig enthousia.st en inspirerend docent, had vanuit zijn 
enthousiasn1e een h-eel leuke manier om met j~e om te gaan. Tenta.mens deed je 
toen nog bij hoogleraren thuis en tentamen bij Koksma was een ervaring, da.a.r 
ging je met vrecs en beven na.ar toe. Maar a.ls ik daar op ter11gkijk, die man was 
ook da.n vormend met je b,ezig, je leerde da.ar op bet tentamen. Grosheide wa.s 
heel systematisch en verlangde van je dat je het precies zo terug kon vertellen 
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als hij het je verteld had, tenminste zo beleefden wij dat. 
Aan de colleges van Mullender denk ik met plezier terug. Hij heeft altijd iets 

speels gehad, je zou het ook iets slordigs kunnen noemen, maar speels en een 
beetje slordig horen vermoedelijk bij elkaar. Die kon heel geniaal met zijn vak 
omgaan maar liep weleens vast in zij n epsilons en delta's. 

De VU was in die tijd klein, e11 verschillende colleges werden gecombineerd, 
maar voor diegenen die A gekozen hadden werden nog eens op een apart college, 
ik meen op de woensdagmiddag, de puntjes op de 1 gezet. Dus op het brede 
college werd wel eens een aantal dingen geponeerd, en dan kreeg je op het aparte 
college bij voorbeeld de sneden van Dedekind. 

Ik wilde aan het eind van het eerste jaar al meteen tentamen doen, ik was 
kennelijk nogal ijverig en was goed bij. Ik heb toen meegemaakt dat ik tijdens 
het college analyse, zeg maar voor het brede publiek, Mullender kon helpen 
die was vastgelopen in een bewijs. Dat bewijs had hij ook al gedaan op het 
aparte college en dat had ik al geleerd, dus ik kon hem vertellen hoe het verder 
moest. Ik geloof nog steeds dat dat mij geweldig geholpen heeft. Want toen 
ik eenmaal bij Mullender tentamen kwam doen, toen kwam ik daar vrij vlot 
doorheen. Ik zie me nog zitten met bibberende handen, met zo'n kopje thee dat 
mevrouw Mullender binnenbracht, vol prachtige concentrische kringetjes: toen 
was ik geloof ik al geslaagd ... 

Koksma had de zeer aan.trekkelijke gewoonte om colleges te geven voor alle 
jaren - voorkandidaats, nakandidaats, tot vijfde-jaars toe. College verzame
lingenleer, college groepentheorie, en dat waren heel leuke colleges, dat deed hij 
met heel veel flair, met veel improvisatie ook, maar dat was boeiend. 

In die tijd was het onderwijs aan de VU nog tamelijk conservatief. Het college 
groepentheorie kwam niet verder dan het allereerste beginstukje, een bladzijde 
of zestig in Van der Waerden Deel I, en misschien nog wel minder. En een van 
de argumenten waarmee ik destijds voor el kreeg dat ik uitgebreid wiskunde 
doctoraal mocht doen was dat ik Koksma aanbood om geheel Van der Waerden 
te doen als tentamen. Ik denk dat ik toen meer in Van der Waerden gelezen 
had dan waar hij ooit aan toe gekomen was. Ik heh daar veel van geleerd. Ik 
vond het een schitterend boek. 

Werd er topologie gegeven in die tijd? 

Ouderejaars vertelden met een zekere nostalgie dat Grosheide eens een caput 
- en ik verstond hen maar niet, 'tautologie' verstond ik - gegeven had, maar 
ik begrijp dat hij een keer een college topologie heeft gegeven, ik neem aan 
voornamelijk algebraische topologie. Maar dat was dus een legende, dat was 
eens een keer gebeurd. Ikzelf was al aan het eind van mijn studie toen er bij 
de nieuwe boeken in de bibliotheek een boek lag van Kelley, General Topology. 
Ik heh daarin zitten kijken en dat was volkomen abracadabra voor me, maar 
het leek me wel heel erg interessant. Ik heh dat boek toen gekocht en gelezen, 
dat was mijn eerste kennismaking met topologie, maar toen was ik al bijna 
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afgestudeerd. 

Waren er nog meer vakken die jou in het bijzonder aantrokken? 

Ik vond eigenlijk het hele wiskundeprogramma leuk. Als gymnasiast had ik 
geen beschrijvende meetkunde gehad, en dat moest je dus inhalen, net zoals de 
HBS-ers wat analytische meetkunde moesten inhalen. Mullender gaf opdrachten 
voor beschrijvende meetkunde, en ik herinner me nog dat ik als tentamenop
dracht een regelmatig twaalfvlak moest tekenen in drie verschillende projecties, 
dus volledig geconstrueerd. Dan moet je om te beginnen de regelmatige vijfhoek 
construeren en daarna verder met centrale projectie en orthogonale parallel
projectie en zo. Dat moest keurig op een groot papier in inkt, dat werd dan 
ingeleverd en daarna besproken. Het leverde uiteindelijk een handtekening op. 
Ik had nooit leren tekenen, ik heb toen voor het eerst een trekpen gehanteerd. 
Ik heh boeken van Van Veen en zo gelezen, over beschrijvende meetkunde, en 
ik vond dat leuk en boeiend en heb dat met plezier gedaan. 

Eigenlijk vond ik alles leuk. Maar wat mij bijzonder aantrok was alge
bra, verzamelingenleer, en na het kandidaats ook weer de capita van Koksma, 
bijna-periodieke functies, heel boeiend. Tegenwoordig heb je het over de Bohr
compactificatie en dan trek je het in de harmonische analyse. Maar dat gebeurde 
toen nog echt op reele getallen zonder generalisatie naar topologische groepen. 
Dat vond ik een heel boeiend college. Koksma gaf een aantal colleges waarin 
iedere keer eenzelfde structuur aan de orde kwam, een Banach-ruimte of Banach
algebra die volledig was, en dat heb je bij de bijna-periodieke functies zo. Waar 
had je dat nog meer bij? Bij Fourier-transformaties en Fourier-reeksen, en dat 
behandelde hij dan systematisch op dezelfde manier. Je had een eenduidig
heidsstelling en een volledigheidsstelling en de ongelijkheid van Parcefal en dat 
kwam dus in verschillende contexten terug. Heel weinig efficient maar wel heel 
leerzaam. Je gaat dan inderdaad zien dat er een gemeenschappelijke structuur, 
een abstracte structuur, ligt achter allerlei concrete wiskunde. En dat heb ik 
boeiend gevonden. 

Statistiek, daar heb je het nog niet over gehad. 

Nee, dat werd nauwelijks gegeven. Van Rooijen was buitengewoon hoogle
raar en gaf verzekeringswiskunde. Dat heb ik bij hem gelopen. Hij gaf ook van 
tijd tot tijd colleges statistiek en numerieke wiskunde, maar die heb ik nooit 
gelopen. Ik heh du.s helemaal geen statistiek gehad. En met zijn numerieke 
wiskunde hen ik ook nooit geconfronteerd. Wel heh ik nog eens een college 
demografie van hem gelopen. Hij werkte bij een verzekeringsmaatschappij, de 
''Holla.n<lsche Societeit'', dus demografie was zijn specialiteit en zijn kernbe
langstelling. Maar statistiek en waarschijnlijkheidsrekening en ook numerieke 
wiskunde zijn helemaal aan mij voorbij gegaan. 

Ook omdat het je minder interesseerde? 
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Van Rooijen gaf niet zoveel colleges en het was het ene jaar dit en het andere 
jaar dat en ik ben niet zo erg lang als student blijven hangen. Ik heb in 1954 
mijn kandidaats gedaan en in 1957 mijn doctoraal. Ik had in 1952 een meisje 
ontmoet waarmee ik zou trouwen, hen in 1954 verloofd en heh de hele zomer 
hard gewerkt in een jamfabriek om voldoende te verdienen om verlovingsringen 
te kopen. En ik hen in 1956 voor de klas gegaan, leraar geworden, om een basis 
te leggen voor de bruiloft. 

En ja, op een gegeven ogenblik zette ik er nogal de vaart in, ik was van ons 
jaar de eerste die afstudeerde. Dat betekende dat ik vermoedelijk nauwelijks de 
gelegenheid gehad heh nog veel extra colleges bij Van Rooijen te volgen. 

In welke jamfabriek werkte je? 
• • 

Pfeiffer of De Pijper of zo, hij bestaat al lang niet meer. De fabriek stand 
aan de Leidse Rijn, en die jamketels . . . Er werd iemand op de uitkijk gezet en 
die ketels werden dan met dat vieze Rijnwater omgespoeld, voordat de volgende 
portie erin gekookt werd. En bovendien, als je zag hoe die frambozenmandjes 
van de veiling kwamen, bedekt met een laag schimmel en rupsen en zo, en 
die gingen gewoon met levende have het vuur op, er ging vervolgens toch een 
heleboel sulfiet bij. Het was zeer leerzaam, ik heh jarenlang geen jam willen 
eten. 

Daarna ben je ook uit Alphen aan de Rijn vertrokken? 

Na mijn kandidaatsexamen in 1954 hen ik op ..... ers gaan wonen. Ik zat op 
een zolderkamertje op de Tweede Kostverlorenkade, vlakbij de Wiegbrug. Heel 
plezierig om je eigen baas te zijn. 

Wie herinner je je nog van je medestudenten? 

Ik noemde Maarten Maurice al (later hoogleraar wiskunde aan de VU), Wim 
Kuyk (later hoogleraar o.a. in Antwerpen), zijn vrouw Minke Zuidema, die 
kwam een jaar later, maar daar hen ik nog samen mee naar school gegaa.n in 
Solo, samen in een andong, in zo'n paardewagentje daar. Een jaar eerder Piet 
Born, heeft natuurkunde gestudeerd, gepromoveerd en is naar Pakistan gegaan 
en heeft daar een Christelijk College opgebouwd. Daar is hij nu net bezig 
afscheid te nemen. 

Later uit de kandidaats-fase: Nico Habermann, die gepromoveerd is bij 
Dijkstra in Eindhoven en later naar de VS gegaan, Hoofd Computer Science 
bij Carnegie Mellon geworden. Ik heb hem daar nog opgezocht, de laatste keer 
dat ik daar zijn gast was. Toen ben ik ook te gast geweest bij Dana Scott thuis, 
met mevrouw Habermann en Nico. Laatstelijk was Nico de Computer Science 
Advisor van de National Science Foundation. Maar hij is een jaar geleden, veel 
te vroeg, heel onverwacht, overleden. 

Wim Blokhuis moet ik zeker noemen, die is later naar Den Helder gegaan, 
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d4~ soon V&Jl Prof.:~)r Schippers, dt~ th«>kK,g. D·ie jongeri had tbc, eo in de 
periode oadat hij uit bet &&r:1atori11m wu en genezeo verkl · .. · bet, ik ben:1 lere1n 
·. ,._· .. en .. Wij het>ben toen me·t ~n a.11.11tal st;uderaten ··- Maart,en Maurice en Wim 
Kuyk war{> 1 _• · ·., <>Ok t.lij, maar ll&n &;hipp€!t'I prominent t10k ·-··· een werkgroep 
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D()digderl cl.ar de b0<)8:leraren uit, en die waren zo sportief dat ze ook kwn.rtien. 
Kobni.a., Groabeide en Mttllender. \\i~e best,1doorde11 <ius een boek va.11 c·~arnap 
en een boek va11 C11rry,. \Ve had<!e11 wel Koks.1na, <)tll &dvies gevraag<l, e11 cl.ie 
had Beth 001 &elvies ge,, t &&g(I e11. tiad <iat <lcvergel)racl1t. En ,J.uv heb ik voc,r 
bet <,~st ken.11is gen1aakt 111et, de fc1r1r1ele logit":&. I)at ,,,untl ik heel t~rg bof~ieitd. 
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lang gekettd, hij dt~lde tll(!t. on.s dt~ bt~langstelling voor (:lat, S(K>rt al>Ht,ra(:tti; zakt~r1 
al~ logica ni&&r hij lieeft 1nij ook geint,n:Klueet.!rd iri a11d,~rt~ zaken, (;arr,ar1t1,a 
et Pantagruel va11 Rabelais ht~l> ik 'li1W. be111 geleeri<i i11 <le vert,ali11g V"din Erilst 
van Altena, daar wa.s ik h,~~I erg d:cw.>r geb<>eid in dit: tijd. Ik t1el) het lat,+~r 1;ielf 
a.an ·· ..•. aft. 

Ik wil<ie graag p:rt)mm,"ere11 llij Koksn·1a, hoewel ik 111eer t,e11t1&111ens had gedaan 
bij Mullender dan bij Koksma. l\faar ik haMi gesollicit~~rcl naar eet1 t.>&\n als 
leraa.r in Ha.arlem, e11 ik had Koksr1ia gevraag<i of hij referer1t,ies wilde gewn. 
Toen reageerde l1ij Iit)!&l terughot1cler1d, r11isschie11 n1oet ik zegge11 riogal fel. Hij 
vond bet nib v<>Or n:1ij en bood me l)ij die geleger1heid een assistentplaats op het 
Matbematisch C~ntrun1 MJ:t, wa.a.:rv&11 Koksrna toe11 Directeur was. Ik ben toen 
naar mijn ·._ I' gegaa.11, van "'Wat moet ik nou doen?"'. Di-e t>aan in Haar}em 
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en een school w·as t,en1J:1illb'ire een serieuze, betrouwbare werkge"\'-er. 

Ma.&F Koksnia h·eeft me va..n de school geplukt, en gezorgd dat ik een beu:rs 
naar de VS kreeg. Er was toen n<>g een program111a Vlm l1et St.ate Department, 
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bet kader van de \\r-ederopbouw van Europa. 

Ik heh twee jam- in Berkeley gezeten. Ik lieb t.oen college gelopen bij Van 
der Corput, die zat toen in Berkeley, n1aar vooral hij Tarski e11 lle11kin. Ik heb 
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erg veel steun van Henkin gehad. Hij was heel sociaal gericht en ving mensen 
die van buiten kwamen op, deed daar wat voor. Kelley was met sabbatical, die 
was er niet, maar Loeve, de waarschijnlijkheidstheoreticus, gaf college topologie 
uit het boek van Kelley. 

Ik heh in Berkeley de moderne wiskunde geleerd. Ik heb daar l1eel veel 
colleges gelopen. Ik kwam daar eigenlijk met een fellowship met de bedoeling 
dat ik daar onderzoek zou leren doen of mee zou doen met het onderzoek. 
Maar ik heh daar heel veel colleges gelopen, en daar de moderne benadering 
van de wiskunde leren kennen die ik op de VU niet tegengekomen was, algebra, 
moduletheorie, topologie, veel logica. Mostowski kwam daar in sabbatical, gaf 
axiomatische verzamelingenleer, heel boeiend, heel aimabele, knappe man ook. 
Daar heb ik Dana Scott voor het eerst gezien, ik ken hem langer dan hij mij 
kent. Hij hield een verhaal op het seminar van Tarski. In die tijd was er ook 
een keer een congres waar ik als toehoorder bij zat, op het gehied van logica 
en grondslagen. Montague heb ik daar ook ontmoet. Dat is voor mij een heel 
belangrijke ervaring geweest. 

Na je tijd in Berkeley ben je op 1 oktober 1959 aan het MC begonnen. Hoe 
verliep je promotieonderzoek '? Hoe werd dit beinvloed door je tijd in Berkeley'? 

Toen ik terugkwam uit Calif ornie had ik een heel wat andersoortige wiskunde 
in mijn bagage dan toen ik er naar toe ging. Wat ik in Berkeley geleerd heb is de 
moderne opzet van de wiskunde, de n1eer abstracte opzet, het gebruik van het 
Lemma van Zorn, de meer algebraische, meer structurele benadering van zake11, 
in plaats van alles precies doorrekenen. Koksma gaf toch veel meer colleges 
complexe functietheorie, differentiaalvergelijkingen, op de ouderwetse manier, 
waarbij je de zaak helen1aal doorrekent, en begint met eenachttiende epsilon e11 

aan het eind komt het precies alle1naal goed, en daar was hij geniaal in. 
Mijn bedoeling was om bij Koksma te gaan promoveren. Maar Koksma is 

ik meen eind 1960 ernstig ziek geworden en een tijd lang uitgeschakeld geweest. 
Koksma is toen ook opgevolgd als Directeur van het MC door Van Wijngaarden. 

Koksma kon mij toen niet coache11, en in die periode hen ik in het gravita
tieveld van De Groot terecht gekomen en ben ik aan problemen gaan werken die 
De Groot mij voorhield. Ik was erg geboeid door laten we zeggen de Bourbaki
wiskunde, die ik uit boeken en geschriften in die tijd leerde, en De Groot als 
topoloog deed natuurlijk onderzoek i11 die richting. 

Dus als K oksma je meer had begeleid was je misschien in een meer klassieke 
richting gegaan dan waarin je nu bent gegaan. 

Ja, maar Koksma had er zeker oog voor dat het inn1iddels op een and ere 
manier moest en kon. Dat blijkt al uit de opdrachten: probeer die ideeen van 
Weyl over gelijkverdeling nou eens te generaliseren naar andere lokaal compacte 
groepen dan de reele getallen. Dat is natuurlijk al een 1noderne benadering. 
Dus Koksma wilde me wel degelijk in een andere richting. 
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Ik heb eerst geprobeerd op mijn eentje op het gebied van gelijkverdeling wat 
te doen en op Koksma's suggestie de ideeen van Weyl te generaliseren naar to
pologische groepen. Dat is me toen niet gelukt. Later heb ik samen met Gilbert 
Helmberg op het gebied van gelijkverdeling wat gedaan. Dat was nadat Koksma 
weer voldoende hersteld was. Er is toen een colloquium gelijkverdeling geweest 
en Helmberg was een van de sprekers. Hij was toen een jaar gastmedewerker 
op het MC en ik heb later samen met Gilbert een artikel geschreven, waarbij 
ik graag ruiterlijk toegeef dat Gilbert daar heel wat meer expertise en kennis in 
ingebracht heeft dan ik. Hij had ook een kleine voorsprong op mij ... 

Maar later heh ik ook een aantal dingen, waar we samen niet uitkwamen, 
opgelost, in de zomer van 1964, bij een bezoek aan Zdenek Hedrlin in Praag. 
Daarvoor, in diezelfde zomer ben ik ook gepromoveerd. 
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. . . in diezelf de zomer ben ik ook gepromoveerd ... 

Hoe was de sfeer op het Centrum'? 

' ,, 
. :;: 
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Leuk, heel plezierig. Ik heb met Van Herk op een kamer gezeten en dat was 
leerzaam. Heel interessante man, een keel-, neus- en oorarts die altijd wiskunde 
had willen studeren, maar zijn ouders vonden dat je als dokter een betere bo
terham kon verdienen. Hij was bijna bezeten van de Riemann-hypothese. In 
die richting was hij iedere keer aan het graven. Hij was hoogleraar in Bandung 
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geweest. Aanvankelijk was hij op het Mathematisch Centrum aangesteld op een 
plek waar op dat moment plaats was en dat was op de Afdeling Statistiek, en 
daar werd hij aan het werk gezet maar dat had niet zijn hart. Zijn hart was 
de Riemann-hypothese, de getaltheorie, de priemgetalverdeling. Toen is men 
lankmoedig geweest en heeft men gezegd, goed, de helft van je tijd mag je aan 
je dierbare wiskunde besteden, en dat betekende dan ook de helft van de tijd 
gestationeerd bij ZW. En de andere helft van zijn tijd moest hij dan toch het 
werk van Statistiek blijven doen, consultaties e.d., want als medicus was hij 
daarvoor natuurlijk bij uitstek geschikt. Veel van de consultaties bij Statistiek 
kwam van medici en andere onderzoekers die proeven opzetten en experimenten 
wilden doen en die statistisch wilden interpreteren. En die moesten dan gehol
pen warden om niet van tevoren hun uitkomsten al te projecteren in de wijze 
waarop ze hun experiment deden; Van Herk sprak hun taal. 

Van Herk had ook een eigen 'theory of everything' waarbij hij, geloof ik, het 
aantal dimensies van de fysische realiteit kon uitrekenen, en dat was weer een 
heel antler aantal dan wat je bij andere auteurs aantreft. Later is Van Herk 
hoogleraar in St. Andrews in Schotland geworden. 

In de lunchpauze werd er gebridged. Ik werd gewoon geronseld, ik kon 
helemaal niet bridgen, nou, dat heeft Lekkerkerker me clan maar geleerd. Hij was 
een goed bridger, hij heeft zich vrees ik nogal eens aan mij moeten ergeren want 
ik ben nooit een goed bridger geworden. Maar die traditie die toen begonnen is 
hebben we jarenlang voortgezet. Gert-Jan Forch is toen een tijdlang medewerker 
geweest bij TW, bekend auteur van bridge-handboeken, zeer deskundig. Als 
partner bleef hij altijd. heel keuri•g en hoffelijk. Al was het nog zoveel troep wat 
ik daar voor hem neerlegde, ik werd heel hoofs bedankt, 'thank you, partner'; 
ja dat was een levensles! 

• • 

We hadden een heel leuke traditie, we gingen heel amicaal met elkaar om, 
met name de mensen van TW en ZW. De Rekenafdeling was een groep apart, 
hoewel Dirk Dekker vaak bij ons kwam meebridgen, maar die was natuurlijk in 
feite een oud-ZW-er, bij De Groot gepromoveerd. En Statistiek was ook een 
groep apart, daar hadden we niet zo veel contact mee. 

En de Algemene Dienst'? 

De Algemene Dienst, ja, Mevrouw Oosting, hoofd van de huishouding. En 
de heer Van Ommen, die de koffie rondbracht. Die had een heel gore stofjas die 
vermoedelijk in geen jaren gewassen was, waarmee hij achter de stencilmachine 
stond en die onder de inkt zat en zo. In die stofjas zaten dan de lepeltjes, en 
clan kwam hij binnen, geklopt werd er nooit, de deur werd opengestoten en daar 
zat ik dan met mijn benen op mijn bureau, die trok je dan gauw naar beneden 
(of niet, als je zag dat het Van Ommen was). Dan werd er koffie neergezet en 
dan graaide hij in die grauwe zak en clan kwam er een lepeltje uit, of een klontje 
dat had hij ook los in zijn zak. Dat hoorde er allemaal bij en dat was wel leuk. 

Bep Reckman was natuurlijk een zeer bekende figuur, ook een zeer invloedrij-
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ke figuur, en weleens een wat onvoorspelbare figuur. Ze kon wel eens emotioneel 
zijn. Had ze ook wel aanleiding toe. 

Ook als je goed met haar overweg kon dan kon het je gebeuren dat je op het 
verkeerde moment bij haar kwam en dan werd je dat ook wel duidelijk ge1naakt. 
Ze nam nooit een blad voor de mond. Dus als ze vond dat je je niet gedroeg 
Z<)als zij passend vond dan liet ze je dat wel weten. 

Mevrouw Monasch herinner ik mij op de bibliotheek, op de tijdschriftenafde
ling. Ik zat altijd veel op de bibliotheek, ik had toen nog de tijd om de nieuwe 
boeken door te kijken en tijdschriften door te bladeren, en te studeren. Ik kende 
dus de bib1iothecarissen allemaal. Mevrouw Monasch zat op de tijdschriftenaf
deling, ze vas politiek uiterst links en was dus in het bijzonder gericht op alle 
ruilingen met Oost-Europa. En daar heeft de bibliotheek heel veel aan gehad 
want allerlei Russische, maar ook Roemeense en Georgische en Azerbeidjaanse, 
en misschien wel Tsjetsjeense tijdschriften, hadden wij hier en die waren nergens 
anders in West-Europa. Wij hadden een complete collectie. Mevrouw Monasch 
ging bij voorkeur achter het IJzeren Gordijn met vakantie en zocht academies 
op en vertelde ze hoe stom ze waren dat ze niet met ons ruilden en bracht dan 
weer ruilingen tot stand. 

Meestal lag ze overhoop met wie op dat moment bibliothecaris was, wie dat 
ook was. Maar ik kon het goed met haar vinden op de een of andere manier. 
Ze maakte nogal eens een praatje met me en dat vond ze kennelijk wel leuk. Ik 
mocht haar wel, het was een pittig vrouwtje. 

Hoe heb je Koksma op het MC leren kennen? 

Koksma zette me meteen aan het werk, hij gooide me meteen in het diepe. 
Die kreeg als secretaris van de Akademie voor de Indagationes artikelen aange
boden en die gaf hij dan aan mij en daar moest ik hem dan een rapport over 
geven en dat soort zaken. Dat ging soms over dingen waar ik nog niets van wist. 
Maar de Afdeling Zuivere Wiskunde bestond toen uit twee personen, de andere 
was Gerrit Lekkerkerker, en die heeft mij geweldig gecoached, daar heb ik erg 
veel van geleerd. Dus als Koksma mij dan weer een hap gaf die eigenlijk mijn 
kunde te boven ging dan zei Lekkerkerker heel wijs en relativerend: ''Dat doe 
je zo en zo'', op een beetje socratische manier. 

Koksma schakelde 111e onmiddellijk ook in bij colloquia, het was toen nog be
langrijk dat er ieder jaar een groot colloquium was waar een van de afdelingen 
voor verantwoordelijk was en waar in principe iedereen uit het land uitgenodigd 
was. Koksma heeft colloquia georganiseerd over p-adische getallen en over ge
lijkverdeling. Er werden van tevoren syllabi uitgereikt. Dan werd je, als Koksma 
aan de beurt was als spreker, op zijn kamer geroepen, daa1· in de Boerhaave
straat, een kamer beneden, vlakbij de ingang. Daar liep hij te ijsberen - dat 
deed hij altijd als hij diep nadacht, ook op een tentamen, als hij je dan vragen 
stelde dan liep hij achter je rug heen en weer; dan had je het gevoel van wat 
komt die nou weer doen, uit welke hoek zal hij rne bespringen. 
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Dan liep hij dus te ijsberen en telefoneerde, het ene telefoontje na het andere, 
Barning, secretaris van de directie, rende in en uit en gaf hem stukken, Koksma 
las al telefonerend de stukken, en tussendoor dicteerde l1ij zinnen voor zijn 
syllabus. Ik zat dat allemaal ijverig op te schrijve11, en werd dan weer naar 
boven gestuurd om dat uit te gaan werken. 

Koksma kon drie dingen tegelijk doen. Daar is hij, denk ik, ook aan dood
gegaan. Hij is uit hetzelfde jaar als n1ijn vader, 1903, en is in decen1ber 1964 
overleden, dus hij was 61 jaar. Koks1na heeft het rneest van de oprichters gedaan 
aan de realisatie van de Stichting en het instituut. Hij is van de stichters ten 
onrechte het meest verwaarloosd. 

Er is veel meer erkenning voor Van Dantzig als de visionaire man, de man 
van de toepassing van de wiskunde, op alle mogelijke vakgebieden. Van der 
Corput was de man met gezag, de senior, hij was de promotor van Koksma. 
Van der Corput kende Van der Leeuw nog als collega in Groningen, en had 
dus het oor van de minister, want Van der Leeuw was in 1945 Minister van 
Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen. 

Maar het werk werd grotendeels door Koksma gedaan. Het Internationale 
Congres van 1954 is door Koksn1a georganiseerd (met een stel adjudanten zoals 
Jaap Seidel), hij dirigeerde alles, maar de voorzitter van het congres was niet 
Koksma maar Schouten. En in de stukken kom je Koksma nauwelijks tegen. Het 
is Schouten als voorzitter van het congres. Maar het werk, de hele organisatie 
was in handen van Koksma. · 

En zo was het ook onder de oprichters van het MC. Koksma deed geweldig 
veel werk. De basis voor de bibliotheek is gelegd door Koksma, hij was de 
inspecteur van de boekerij van het Wiskundig Genootschap, secretaris van de 
Koninklijke Akademie, had overal zijn netwerk zitten, hij gebruikte dat om 
dingen voor elkaar te krijgen, had geweldig veel informatie en een geweldige 
werkkracht. 

Vond Koksma zichzelf oak ondergewaardeerd? 

Nee, hij was een heel bescheiden man, hij werkte heel hard maar vond dat 
ook zijn vanzelfsprekende plicht. Hij was lid van de KNAW en van de Fryske 
Akademie, zat in allerlei schoolbesturen, deed kerkeraadswerk, deed heel veel. 

Is hij altijd een voorbeeld voor je geweest '.? 

Ja, Koksma is een voorbeeld voor me geweest in een heleboel opzichten. 
Dat komt ook omdat ik de facto zijn opvolger was aan de VU. Dat is een hele 
verantwoordelijkheid geweest. Het is met name ook Koksma geweest die mij 
aangetrokken heeft op de VU, met zijn collega's uiteraard, want Koksma deed 
dat in goed overleg. Eerst voor leeropdrachten (vanaf 1962), en later heeft hij 
mij voorgedragen voor een buitengewoon hoogleraarschap. En toen hij overleed 
in december 1964 heb ik zijn colleges overgenomen en gecontinueerd. Zo was hij 
bijvoorbeeld bezig met een college variatierekening, daar had ik nog nooit iets 
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... Koksma is een voorbeeld voor me geweest in een l1eleboel opzichten ... 

van gedaan. Maar ik heb toen het dictaat van Jan de Vries geleend en heb de 
Kerststilstand van de colleges gebruikt om dat door te werken en wat vooruit 
te werken, en ik heh Koksma's college afgemaakt. Ik vertelde op donderdag 
alles wat ik wist en dan rende ik naar huis en dan ging ik weer een week, alle 
ogenblikjes die ik kon vinden, studeren, om dan de volgende week weer drie uur 
college te kunnen geven. 

Ook heh ik de tentamens afgenomen van de n1ensen die bij hem eerder col
lege hadden gelopen, zoals bijna-periodieke functies en zo. Ik hen dus in zijn 
voetsporen getreden, ik ben altijd beschouwd als zijn opvolger. En ja, dan heb je 
toch het gevoel dat je andermans profetenmantel op de schouder hebt gekregen 
en zo iemand wordt je alleen daardoor al tot voorbeeld. 

Je bent in 1965 niet alleen benoemd tot hoogleraar aan de VU, maar ook tot 
chef van de Afdeling Zuivere Wiskunde van het MC. 

Ja, najaar 1964 stierf niet alleen Koksn1a, maar ook werd De Groot door 
ziekte getroffen. Ik moest dus zowel op de VU het werk van Koksma overnemen, 
als op het MC de leiding van de afdeling Zuivere Wiskunde. Ik heb toen echt 
heel hard gewerkt. Dat is een heel zware tijd geweest, maar wel boeiend want het 
lukte. Ik was natuurlijk ook een stuk jonger, je kunt dan ook meer hehben. Ik 
heb heel veel kunnen doen. Maar er bleef weinig tijd over voor eigen onderzoek. 

Ik heb de facto eind 1964 de leiding van de afdeling ZW gekregen, woonde 
ook de vergaderingen van de Raad van Beheer bij. Maar alleen l1et Curatoriun1 
kon mij benoemen tot lid van de Raad van Beheer en dit vergaderde pas in 
1965. Toen ben ik ook benoe1nd tot chef en lid van de Raad va11 Beheer. Dus 
in 1964 ben ik al begonnen als chef de belange11 van de afdeling waar te nemen, 
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maar in 1965 is dat geformaliseerd. 

Hoe groot was de afdeling toen je chef werd? 

Niet zo erg groot. Maarten Maurice was denk ik vertrokken na zijn promotie, 
hij had een halve baan op het MC en een halve aan de VU. Wim Kuyk was hier 
nog. Dirk Kruyswijk was hier inmiddels, Ietje Paalman was hier en ik denk dat 
Jan van der Lune al assistent was, ik weet niet of Peter van Emde Boas er al 
was als assistent, ik denk het eigenlijk wel, of misschien al adjunct-medewerker 
of zo. J os van de Slot is ook een leer ling van De Groot, die zal er ook al geweest 
zijn. Dan ben je al een heel eind. De meeste anderen zijn later gekomen. 

Waar lag je zwaartepunt in die tijd? Je werkte 4 dagen in de week op de VU 
en 1 dag in de week op het Mc.· 

Vanaf 1 juni 1965 ja. Vrijdags was ik hier, maar het 1neeste werk gebeurde 
op de VU. 

Maar je hebt het MC altijd heel belangrijk gevonden, verhoudingsgewijs meer 
dan eenvijfde baan? 

Zeker, maar ja, zoals ik al zei, Koksma was overleden, er moest een heleboel 
werk gedaan warden aan de VU, ik had daar een heleboel werk. Maar vrijdags 
was ik hier, en dan ook volledig hier, en dan probeerde ik hier de zaak op te 
bouwen, niet zonder succes want de afdeling ZW is bel1oorlijk gegroeid in de 
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jaren dat ik daar chef was. 

Je bent in die tijd ook een jaar naar Seattle geweest. 

Ja, dat had De Groot nog voor elkaar gekregen, dat ik kort na mijn promotie 
een jaar naar Seattle zou gaan. Toen overleed Koksma, en is mij gevraagd om 
Koksma te vervangen en is het uitgesteld tot 1966. In 1966-1967 heb ik in 
Seattle gezeten. 

Ik was erg geYnteresseerd in het werk van Edwin Hewitt. "'Abstract Harmonic 
Analysis'', het tweedelige boek van Hewitt en Ross. Ik had het eerste deel 
helemaal doorgewerkt, er zaten ook heel wat topologische groepe11 in, prachtig 
boek! Het tweede deel is twee keer zo dik, en daar ben ik nooit echt mee klaar 
gekomen. 

Ik heh daar ook weer genoten van het college geven, ik had een heel goed 
rapport met de studenten. De enige keer in mijn leven dat ik aan het eind van 
een college een applaus kreeg; dat is me hier in Nederland nooit gebeurd. En 
ik heh daar het seminar van Hewitt bijgewoond. Ik moet achteraf zeggen dat 
mijn voorkennis onvoldoende was. Ik had meer van maattheorie en harmonische 
analyse van maten moeten weten om daar ten volle van te kunnen profiteren. 

Maar ik heb daar ook wel weer de kans gehad een aantal seminars en zo te 
volgen. Branko Griinbaum die daar aan convexiteitstheorie deed, Victor Klee. 
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Ik heb daar veel opgestoken maar onvoldoende zelf resultaten bereikt vind ik 
achteraf. Ik was toch in sommige opzichten wellicht iets te ambitieus geweest in 
wat ik wilde. 

Ik heb toen wel de tijd gevonden om met De Groot - dat wil zeggen, ik 
schreef, maar we publiceerden het onder gemeenschappelijke naam - een over
zichtsartikel over mijn proefschrift te schrijven, over een aantal resultaten daar
uit waar De Groot ook aan bijgedragen had. Ik heh zo die tijd in Seattle vooral 
gebruikt om een aantal dingen te consolideren die ik al had. 

Maar de bedoeling was natuurlijk dat ik er met nieuwe ideeen vandaan zou 
komen en · lat is onvoldoende gelukt vind ik achteraf. 

. . . eigenlijk de eeuwige student ... 

H eb je daar· te ·w,:::inig aandacht aan gegeven? 

Nou ik denk dat mij daar parten speelde wat mij mijn hele leven parten 
heeft gespeeld, dat ik te veel tegelijk wilde en een te brede belangstelling heb, 
te weinig focus op een onderwerp. Ik ging naar Gri.inbaum en ging naar Klee 
en ging naar Hewitt en ik zat weer college te lopen bij wijze van spreken. 0 ja, 
ook Namioka gaf een seminar over K-theorie en ik ging 11aar een seminar over 
Lie-algebra's. Ik vond het allemaal even interessant, maar ik had minder mijn 
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aandacht breed moeten uitspreiden en mij meer moeten focussen op een of twee 
onderwerpen. 

Waarom? 

Dan had ik zelf meer research kunnen doen. Dan had ik misschien een wat 
minder brede basis gehad voor later, bijvoorbeeld voor mijn functie op het MC, 
maar dan was de kans grater geweest dat ik zelf wat originelere bijdragen had 
geleverd. Ik vind dat ik daar een kans gemist heb. 

Maar ik heh er wel weer een heleboel geleerd hoor! Mijn inzicht in wiskunde 
is daar weer gegroeid. 

J e bent dus eigenlijk de eeuwige student. 

Ja, een beetje wel. 

Vind je dat je te weinig gebruik hebt gemaakt van je capaciteiten? 

Ik heh eens de illusie gehad dat ik meer eigen, origineler, creatief werk kon 
doen en er is een aantal redenen waarorn dat niet van de grond is gekomen. 
Een daarvan is een brede belangstelling, waardoor ik mijn aandacht vrij breed 
verdeelde. Een andere reden komt voart uit de problemen in mijn persoonlijke 
leven, die al heel lang, 25 jaar, veel energie en veel tijd van rnij gevraagd hebben. 
Waardoor ik mij ook niet zo kan concentrere11 als wenselijk ware geweest. Ach
teraf gezien zijn die problemen er 1nede de oorzaak van geweest dat ik eind 1969 
een tijdlang uitgeschakeld geweest ben, afgeknapt, een aantal maanden mijn 
werk niet heb kunnen doen, en daarna heeft het een tijd geduurd voordat ik een 
deel van mijn oude energie terug had. Eigenlijk heb ik altijd het gevoel gehad 
dat ik die nooit volledig terug gehad heb. Ik heb na 1970, vaak, za gekscherend 
maar niet helemaal badinerend, gezegd: ''lk heb weer net gedaan alsof ik nuttig 
gewerkt heh''. 

De ziekte van 1969-1970 ging ook terug naar je tijd in het kamp? 

Het was ee11 combinatie van zaken. Het ziekteproces bij mijn vrouw began in 
die tijd duidelijk manifest te warden. Ik had het geweldig druk gehad. Ik was op 
de faculteit voorzitter van de commissie Computers en daar waren spanr1ingen, 
het was de tijd vlak voor de oprichting van SARA. De natuurkundigen hadden 
een computer en de wiskundigen vonden dat zij dan tenminste oak een compu
ter mochten. Er moesten leerplannen antwikkeld warden voor onderwijs in de 
informatica. Ik ben toen ook voor korte tijd voorzitter van de wiskundegroep 
geweest. Ik had een zware belasting zowel op het MC als op de VU. Problemen 
thuis, de gezondheid van mijn vrouw, dat totaal is mij teveel geworden. De
cember 1969 kreeg ik daar een zware griep bij en op de een of andere manier is 
er toen iets geknapt en in die periode zijn allerlei herinneringen uit Indonesie 
en het kamp teruggekamen. Maar de directie aanleiding was gewoon ordinaire 
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overbelasting door combinatie van mijn twee banen en mijn huiselijke situatie. 
Dat is alweer 25 jaar geleden. 

Ik ben hinnen een half jaar weer aan het werk gegaan maar ik kon eigenlijk 
nog niks doen. Ik ben toen echt goed van de kaart geweest. 

J e hebt aan de VU gelijk gewerkt met M aarten Mau rice, die ook topoloog is. 
H eb je dat als een probleem gezien? 

Nee, ik heh trouwens veel meer colleges gegeven dan topologie. Cassels zou 
naar de VU komen en toen heh ik een jaar algebraische getaltheorie gegeven. 
Ik heb recursieve functies gegeven, logica, topologische groepen, harmonische 
analyse, het boek ''Integrals and Operators'' van Segal en K untze heh ik een 
keer op college behandeld. Ik heh vooral nakandidaats heel veel onderwerpen 
gegeven ook buiten de topologie. Ook de eerste informaticacolleges op de VU 
heh ik gegeven. Ik heb auto1natentheorie gedaan. 

Dat zat ook ee11 klein beetje i11 n1ijn leeropdracht, die was veel breder clan 
topologie, dat was gewoon de zuivere wiskl111de, en dat l1eb ik geYnt.erpreteer·d als 
het introduceren van de rr1oderne wiskunde. N aarmat,e er specialiste11 kwa111e11 
die het konder1 overne1nen schoof ik weer door. 

En dat is je goed bevallen? 

Ik heb er zelf heel veel van geleerd. De topologie liet ik voor ee11 belangrijk 
deel aan Maarte11 over. Maar we hebben ook dir1ge11 san1en gedaan, we hebhe11 
een keer samen college categorietheorie gegeven. We verdeelde11 ook wel de taak. 
Ik deed topologiscl1e groepen, dat liet Maarten liggen. ~1aarten deed n1eer aa11 
hon1otopietheorie en zo, e11 dat liet ik dan weer liggen. Dat was geen er1kel 
probleem. 

College geven heb je oak alt,ijd graag gedaan. 

Dat heb ik altijd heel graag gedaar1, ja. Dat n1is ik het 1neeste. Toe11 ik mijn 
huidige functie accepteerde was ik 11et, n1ijn onderzoek weer aar1 het opt11igen. 
Dat heh ik niet kunnen volhouden, dat is blijven liggen, n1aar ik heh 110g jaren 
college gegeven en toen ik dat ook moest opgeven vond ik dat echt sneu. En 
dat had een dubbele reden. 

Enerzijds de toenemende werkdruk hier op het CWI en anderzijds, het laatste 
college dat ik gaf was logica voor informatica-studenten en ik vond het jammer 
om dat op te geven, dat mis ik nog steeds. 

Ik heh altijd met het grootste genoegen ook voorkandidaats-colleges gegeven, 
en speciale colleges zoals Boole'se algebra's, daar haalde je de goede studenten 
mee uit. Jan van Mill die op tentamen met veel onconventionele bewijzen kwam 
omdat hij bij lineair·e algebra, groepentheorie, of zo, dingen had geleerd die hij 
probeerde toe te passe11. Het werkte niet, maar het feit dat hij het probeerde 
was al zo ongewoon dat je meteen dacl1t, dat is iemand die denkt voor zichzelf. 
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Het was veel werk maar ik heb de tentamens altijd mondeling afgenomen 
dus ik kreeg ze allemaal langs, ook diegenen die daar niets van brouwden. Maar 
dat persoonlijk contact met de studenten, mis ik ook. Ik persoonlijk vond de 
mondelinge tentamens leuk. 

Hoe was de sfeer op de VU toen je daar als hoogleraar zat? 

Ik heb de sfeer daar altijd fijn gevonden, collegiaal, plezierig, je kon elkaar 
aanspreken op toch een grotendeels gedeelde levensbeschouwing. Het was een 
groep mensen die een fl.ink stuk achtergrond deelden, in leeftijd dicht bij el
kaar zaten, elkaar als student gekend hadden. Maar er is natuurlijk ook een 
gemeenschappelijk uitgangspunt. 

Koksma, Mullender en Grosheide vond ik echt heel nobele en heel hun1ane 
• 

mensen die heel wijs en heel cooperatief bezig waren. Ik heb grote bewondering 
voor deze mensen. Ik kwam vorige week op de dies Mullender nog tegen en 
clan realiseer je je hoeveel warme gevoelens je voor die mensen hebt. Er waren 
eigenlijk nooit spanningen. 

Ik was overigens van geen enkele taak uitgesloten. Ik had een volle onder
wijslast, bestuurlijke taken e.d. Andere hoogleraren hadden een dag om thuis 
te werken en ik had een dag op het MC. 

Maar je wilde waarschijnlijk ook niet minder? Of was het zo dat je aandrong 
op vermindering van je taken? 

Nee. Ik heb altijd een missch·ien wat doorgeschoten plichtsgevoel gehad. 

W oekeren met je talenten? 

Ja. En misschien toch ook een soort schuldgevoel. Ik zei het al, ik heh het 
gevoel dat ik in mijn leven meer eigen creatieve bijdragen had moeten leveren 
en als je daar op de een of andere manier niet aan toe komt, voel je je verplicht 
dat te compenseren. Dat heeft bij mij beslist ook wel een rol gespeeld. 

H et is natuurlijk ook een keuze van je geweest. 

Je kunt vervolgens dat als excuus gaan gebruiken, maar het is inderdaad 
ook een keuze geweest. Ik heh ook allerlei dingen gedaan op verzoek van stu
denten hoor. Ik ben college logica gaan geven op verzoek van studenten. Het 
werkgroepen-idee heb ik destijds voorgesteld, en het is ingevoerd. Ik heb daar 
nog steed heel goede herinneringen aan, werkgroep modale logica, verzamelin
genleer. Ik vond die werkgroepen bijzonder boeiend, met vijf, zes studenten, die 
al gevorderd waren en dan samen literatuur doornemen, ze helpen een verhaal te 
houden en zo. Maar dat betekende ook dat je als docent vrij breed georienteerd 
moest blijven. 

Zag je dat als een zware taak? 
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Nee, dat vond ik leuk. Ik was er zelf enthousiast voor. Ik meende te kunnen 
constateren dat dat overkwam. Ik heb daar vaak positieve reacties op gehad. 

Je hebt ook een aantal promovendi gehad. 

Ja, een stuk of tien. Behalve voor de eerste, Nico Dekker, die begeleid is door 
Rien Kaashoek, heh ik voor alle andere toch wel £link verantwoording genomen. 
Ook al kwamen ze zelf met een idee, ik was gesprekspartner. Peter van Emde 
Boas kwam terug uit Cornell met ideeen, maar ik ben, denk ik, de enige die zijn 
proefschrift ooit volledig gelezen heeft. 

De ma, ,,ier waarop jij mensen hebt gestimuleerd bestond er ook vaak uit de 
mensen op het goede, bij de persoon passende, spoor te zetten, vaak een modern 
spoor. Is dat een bewust beleid van je geweest of ging dat vanzelf? 

Nou je weet dat ik op het MC bewust de discrete wiskunde ingevoerd heb, 
ter vervanging van de topologie. Het began met een colloquium met Seidel en 
Van Lint als sprekers. Mensen aantrekken en ook tegen de topologen zeggen: 
''Ja mensen, jullie hebben een aantal jaren kunnen werken, maar nu is het tijd 
om iets anders te zoeken'' . . . 

En ik vind dat dat ook moest. Er zijn maar beperkte middelen in een insti-
tuut als het onze. Je moet een vakgebied een tijdlang stimuleren maar op een 
gegeven ogenblik kun je zeggen: dat wordt aan de universiteiten gedaan. Jan 
Aarts in Delft, Maarten Maurice aan de VU, het MC moet wat anders gaan doen. 
En ik heb toen de discrete wiskunde bewust gekozen en de formatieruimte, ge
leidelijk maar toch, overgeheveld van topologie naar discrete wiskunde. Andries 
Brouwer had een la vol met topologie-resultaten liggen, maar is hier aangetrok
ken om discrete wiskunde te gaan doen. Jij ook. Ik wist er zelf toen niet zo 
erg veel van af. Maar ik dacht: dat is belangrijk, dat gaan we doen! En ik heb 
aan de VU daarover jarenlang college gegeven, geholpen door een uitstekende 
syllabus van Martyn Mulder. 

En logica? 

Dat is altijd een hobby van me geweest. 

M aar je hebt oak rriensen in die richting gestimuleerd of aangetrokken. 

Ja, Krzysztof Apt, Danny Leivant, Theo Janssen, Loek Fleischhacker. 

Als chef ZW zat je ook in de Raad van Beheer van het MC. 

De oude Raad van Beheer vergaderde iedere vrijdag bij Van Wijngaarden 
op de kamer. Daaraan heb ik ook heel kostelijke herinneringen. Die Raad van 
Beheer is later omgezet in de Beleidsraad, waar ik persoonlijk van vind dat die 
veel minder goed functioneerde. Een versterking van de Directie en verzwakking 
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... koppig dwars tegen Van Wijngaarden in ... 

van de positie van de andere afdelingschefs, waardoor het ook vrijblijver1der 
werd. Met daarin toch een heel constructieve relatie t,ussen de afdelingschefs, 
zowel in de Raad van Beheer als in de Beleidsraad. 

Ik heh altijd een heel plezierige relatie met Van Wijngaarden gehad. Mis
schien wel omdat ik ook wel ee11s behoorlijk n1et hem in hotsi11g be11 gekomen. 
Ik heh eens een heel duidelijk conflict met Van Wijngaarden gehad over een 
hepaalde zaak. Ik hen hem toen niet uit de weg gegaan en ik heb de indruk over 
gehouden dat hij dat respecteerde, en dat we daarna ontspannener 1net elkaar 
omgingen dan daarvoor. Daarvoor was de relatie met hen1 wat formeler. Ik 
ben eens een keer, het betreft een derde, koppig dwars tegen Van Wijngaarden 
ingegaan en ik respecteer en waardeer het dat dat de relatie met Aad van Wijn
gaarden alleen maar ten goede is gekomen. Ik heh daar heel goede herinneringen 
aan. 

Heb jij toen je zin gekregen? 

Het is een wapenstilstand geworden, en door slijtage is het probleem verdwe
nen. 
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Hoe zag jij het functioneren van Van Wijngaarden? 

Dat is een delicate vraag. Van Wijngaarden was een inspirerend man met 
een warme en echte belangstelling voor de wiskunde, zij het dat zijn wiskundige 
expertise eenzijdig was. Je kunt hem numericus noemen. Hij heeft systematisch 
de numerieke wiskunde opgezet en er college in gegeven. Zijn hart ging naar 
getaltheorie, denk ik. Hij was natuurlijk ten zeerste deskundig, hij had een diep 
inzicht in recursiviteit en hoe dat werkte zonder dat hij nou de theorie van de 
recursieve functies als zodanig in de vingers had. Maar hij wist gewoon hoe het 
werkte en hoe je ermee kon manipuleren. 

Als directeur was hij wel duidelijk afbankelijk van de mensen om hem heen 
voor wat betreft de wiskunde. Hij had natuurlijk in Jan Hemelrijk een plaats
vervangend directeur, die ook al wat ouder was, heel nuchter en bestuurlijk 
heel goed. En die eerste jaren dat ik lid was van de Raad van Beheer had hij 
de inbreng van Hemelrijk, Lauwerier en mij wel nodig. Hij was informaticus, 
druk met de IFIP, druk met Algal 68, daar was hij de motor van. De 2-niveau 
grammatica waarin Algol 68 is gedefinieerd is zijn idee en dat heeft hij moeten 
bevechten in die werkgroep. 

Daarnaast had hij het natuurlijk ook in zijn persoonlijk leven niet gemakke
lijk. Wat ik daarmee wil zeggen is, dat Van Wijngaarden mede aangewezen was 
op de inzichten en ondersteuning van de andere leden van de Raad van Beheer. 
Hij was overigens ook zo dat hij je zijn vertrouwen schonk. Ik heb me altijd zeer 
junior gevoeld naast hem, maar hij liet dingen in vertrouwen aan mij over. Dat 
maakte het samenwerken met hem dus ook plezierig. 

En als persoon was hij een heel aimabele, vriendelijke en breed geinteres
seerde man met wie je over alles kon praten en die overal een opinie over had, 
maar dan ook een beargumenteerde opinie. Iedereen die hem gekend heeft is 
vol anecdotes. Ik dus ook, maar daar zal ik nu niet mee komen. 

In 1980 werd je Directeur van de Stichting Mathematisch Centrum. Die 
functie heb je niet geambieerd. Waarom niet? 

Daar is een aantal redenen voor. Ik heb ze me recentelijk niet afgevraagd. 
Ik zal daar niet erg systematisch op reageren, maar daar is een aantal redenen 
voor. 

In de eerste plaats hen ik geen wiskundige van topniveau. En voor het 
nationale instituut voor wiskunde en informatica zou je bij voorkeur iemand 
moeten hebben als Jack van Lint of zo. Iemand van de beste, de hoogste klasse 
die je in Nederland in de wiskunde hebt. 

Oat is een overweging. Een tweede overweging is dat het een baan is met 
een heleboel management. En ik vind onderwijs en onderzoek veel leuker dan 
management. Dat is een van de redenen waarom ik destijds, toen men mij 
onder druk zette, uiteindelijk gezegd heb, ja, maar dan is een noodzakelijke 
voorwaarde dat er een aparte directeur Beheerszaken kon1t. Ik ben niet van 
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plan om al dat management echt voor mijn verantwoordir1g te nemen, clan doe 
ik het zeker 11iet. Ik zag dus op tegen al het ma11agement-werk, maar eerlijk 
gezegd ook tegen het representatieve ka1·akter Vcln het werk. Ik voel 111e altijd 
beter als ik n1idde11 of achter in de zaal 111ag zitte11, en vandaar uit n1ag luisteren 
en 111eedoe11. Voori11 zitte11, laat st}1an 111et de voorzitt,e1·sl1a111er i11 de har1d, dat 
is iets dat ik l1elen1aal niet leuk vind. En het, was va11 te vorer1 al duidelijk dat 
dat uiteraard wel van n1e verwacht zou warden. 

Het is n1e 11iet op het lijf gesc~l1reve11, vi11d ik, orr1 voorzitter te zij11, of sociale 
contacten te leggen en te 011derhoude11. Dat doe ik niet va11 nat,ure, als het 
moet doe ik het, wel en tot mijn eige11 verbazing 111een ik te kunnen cor1staterer1 
met succes. Ik l1eb eer1 nuttig en breed netwerk van contacter1 opgebouwd, n1et 
mensen bij wie je ook echt ku11t aankloppen. Maar het is niet 1nijn ambitie. Het 
is ook niet iets waar ik 1nezelf iri uitleef. 

Er waren dus allerlei aspecter1 aa11 de baan die 111e l1elemaal 11iet aantrokken. 
Nog afgezien van het feit dat er op dat 1r101ner1t, in 1980, een behoorlijke druk 
was. De n1iddelen liepen terug, het was de periode van Bestek '81. Er 1noest 
bezui11igd worden. Ik weet nag wel dat op de Beleidsraad, waar wij als afdelings
chefs probeerden posities veilig te stelle11, Vari Wij11gaarden zei: ''Ja, 2 l1alen, 
3 betalen''. Je ziet ook de formatie teruglope11. In 1981 zijn er minder mensen 
dan in 1980, in 1982 nag minder, het was een dalende lijn. 

Daar stand natuurlijk tegenover dat ik me heel actief had ingezet - dat was 
min of n1eer mijn portefeuille binnen de Beleidsraad en daarvoor de Raad van 
Beheer - voor de integratie van het MC in het Nederlandse gebeuren. Ik was 
de contactpersoon in de Raad van Advies vanuit de Raad van Beheer. Ik was lid 
van de Nederlandse Commissie voor de Wiskunde en had me daar erg ingezet 
voor het idee van een Stichting voor de Wiskunde en niet twee. Dat was in die 
tijd nog een reele optie, een stichting voor het instituut en een aparte stichting 
voor de landelijke activiteiten. Er lag ook wel duidelijk een taak, namelijk 
proberen te voorkomen dat het MC zou afglijden en proberen de relaties met 
het onderzoek aan de universiteiten te versterken. Maar opnieuw, als je erover 
nadenkt hoe je dat moet doen, dan is je eerste reactie, dat weet ik eigenlijk ook 
niet, en vervolgens: ik zal daar veel mensen voor moeten aanspreken en zo, en 
dat is nou niet direct wat ik ambieerde. 

W aarom heb je het uiteindelijk wel gedaan? 

Nou, hoe zat die benoemingscommissie in elkaar? Seidel, iemand die ik goed 
kende en zeer waardeerde, Zandbergen, iemand die ik ook al heel erg lang ken, 
Tijdeman zat er in, Korevaar zat er in, Wessels en Van Est zaten er in. Nou 
dat waren dus allemaal mensen die ik respecteer en die ik meer of minder tot 
mijn vrienden reken. Die zijn ook niet gelijk met mij begonnen - in de loop 
van de jaren kom je zo nu en dan toch wel signalen tegen waaruit je achteraf 
kunt constateren hoe het proces geweest is - ik weet dus dat ze niet bij mij zijn 
begonnen. Maar wel bij mij zijn uitgekomen en zijn begonnen met druk op mij 
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die tegen IDIJ zei. Als JIJ rn1J11 opv<Jlg<~r wc)rcit. <i,1r1 t1t~l) 1k t~r vrt:<.l<~ 111t:~:1 <liit 1k 
er eerder mee stop''· Nou, zoiet,s rr1at:iktE"' i11cir11k. 

Ik ben met alle afdelingscl1efs git,:i,r·1 !)rat <:•11. Ik l1t·:11ri11nt~r 111 ij clit\ gtiHJ>rt~kkt1 11 

nog heel scl1erp. lk herinner 111e zelfs l~)ij v'C><)tl)t~t'l,l<l (It:• IllE)k r1<:)g \\',tar ik 111t1 t, 
Hans Lauwerier praatte. Dat Wa.') ir1 (it"l gr<)tt" <"ollt~gt:~Z,t(tl i11 <:it" I:3<>t')rhtut\t(:.st:rc1i1t. 
Nadat iedereen weg was, heb ik nc)g t~er1 tij(ije r11t~t }·1f"II1 zitt,er1 1>ri1,t.cr1 E:.11 l1ij zt~i: 

''Ik denk dat je het heel goed z11lt. cic>t!Il, 111alu ht:t. zal E~e11 l1t~le l)tllast.i11g vc:lc.)r j<11 

zijn, en ik weet niet of je dat aan kt111t.". 

Ik heb een lang gesprek gevoercl r11t~t Va11 l.,iesl1c>t1t,, 111et, \Ta.11 ZwE~t., r11t~t, Vltt1 

Lint. Ik ht·b met verschillende n1e1·tse11 gt~sproke11 er1 <.iaa.r11it gr()eit, het gev<lel clat, 
je het misschien toch niet mag weigert~11. Zor1der 11itzor1deri11g zeicle11 cl(~ r11er1sE~n 
dat ze er vertrouwen in hadde11, of zelfs positiever dat. ze l1et. t,oej11icl1ter1. \Jack 
van Lint heeft duidelijk geprobeerd rnij te v(~rtelle11 ci,it. ik l1et 111t1est. d(1t~r1. E11 
heeft me gewaarschuwd dat er aan (ie ur1iversiteite11 donkere t,ij(len kwa11·1E:~r1. 

En ja op een gegeve11 ogenblik denk je: hier ~1.11 ik 11iet, <lt1<ieruit,. Het. was 
wel zo dat in die periode, voorjaar 1980, n1ijr1 vrouw wE~er· een 1·r1c)eilijkt· er)iS<>de 
had, ze was niet thuis. Onze ci,>cl1ter was t,0E~r1 10 jc:1.ar ot1d er1 die l1aci <)J) <ie 
lagere school te maken met het (_' 1..'.:)fene11 Vt)Or l1et landelijk pr(lef,verk t)11 Z(). Daar 
n1oest ik nogal wat extra aandacht aa11 ge\;•en, die Vt~as ee11 beetje def'iiit.ist,is<~l1 op 
dat moment. Ik had het toen niet gemakkelijk e11 oak 11iet erg veel t.ijd 0111 alles 
tegen elkaar af te wegen. Ik had ook niet de gelegt~11l1eici 0111 n1et rnij11 vrc>t1\\I~ 

de zaken door te praten, want die was 11iet aanspreekbaar. Er1 dttt r11a1\kt,e l1et 
niet makkelijker. 

Maar ja, uiteindelijk hen ik voor de druk bezweken. '·Anci the rest, is l1ist;<)ry.'' 

Vond je het ook niet een ''uitdagi12,g ''? 

Ook wel, natuurlijk. Het. i1·1stituut var1 \l'ar1 cier Corp11t, Kc>ksn1a er1 Van 
Wijngaarden, daar leiding aan geve11, dat, is wel degelijk een 11itdagi11g. E11 ik had 
natuurlijk wel veel nagedacht over wat je zou kur1r1en er1 moeten doe11. De NC\V 
had een werkgroep ingesteld 01n na te denken over de toekorr1stige strl1ct.ut1r var1 
de tweede geldstroon1, twee stichtingen of ee11 stichtir1g, e11 l1oe 111oest <lie dar1 
in elkaar steken. Jan Nuis was lid van die werkgroep, Bt)b var1 Liesl1c>ut; w,1.s 
lid. In die werkgroep l1ebbe11 we r1agedacl·1t, e1·1 ik l1eb tc>e11 Vt)or l1et eerst een 
diagrammetje geteker1d dat je eigenlijk nog steeds, in aa11gepaste \rorn1, <Uint.reft, 

in Annual Report en~ :~arverslag. Ee11 st.ichtir1g 111et eer1 sticl1ti11gsbureci11 e11 eer1 
instituut mPt ~frlP]ingPn en ""re1·kgen1ee11SChappen daarlluit<:~11, die ook <it)<)r ht?t 
bureau bediend worde11, een wete11schapst:()111111issit~ en zo. Ik l1ad wel ideee11, 
en door de benoeming te aan,1c"l.arden was ik ir1 de gelegenheici 0111 die id(~eiin t,e 
toetsen, uit te werken., dat Vv1c1.s een uitdagir1g. 

Zou het je teleurgesteld hf~bbe12 al.<; Zl~ je niet gt'tJ1·a<1,gd haddt~n? 

Dat is een vraag waar ik nog 11ooit over 11agedal~l1t l1eb. Nou, bij rr1ij11 eerstt~ 
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uitnodiging bij de benoemingscommissie werd n1ij niet gevraagd of ik directeur 
wilde worden. De comrnissie wilde n1et eer1 aa11tal 111er1sen in het land praten. 
En de commissie heeft mijn n1ening gevraagd. Als ze dat niet hadden gedaan 
dan was ik wel teleurgesteld geweest, want. ik vond dat ik kon meepraten over 
de zaak. We hebben toen gesproken over· waar het naartoe zou r11oeten met het 
MC, met het instituut, met de Sticl1ting. 

En op een gegeven moment l1ebbe11 ze rnij gevraagd wat ze zouden moeten 
doen als ze geen goede kandidaat zouden kunnen vinder1. Ik heb toen gezegd 
dat ze Seidel zouden rnoeten benoe111e11 tot Directeur, als tussenpaus, waarop 
Seidel bijna explodeerde want die vond dat helemaal geen goed voorstel. Als 
ze me niet hadden uitgenodigd voor dat gesprek dan zou ik n1e teleurgesteld 
gevoeld hebben ja. Ik wilde wel 111eepraten over de toekon1st. 
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... waarop Seidel bijna explodeerde ... · 

Maar ik was totaal niet teleurgesteld dat ze anderen vroegen voor de functie. 
Ze hebben mensen gevraagd waarvan ik het nu nog jamn1er vind dat die het 
toen niet gedaan hebben. Dat was veel beter geweest, van het begin af aan. 

J e kijkt niet met lout er voldoening terug op je tijd als Directeur. 
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Het is gemengd, er zijn hoogtepunten, er zij11 dieptepunten. Er zij11 perioden 
waarin ik met geweldig veel enthousiasn1e en een zekere zwier bezig was. En er 
zijn perioden waarvan ik het gevoel heb dat ik n1et lood in de schoenen door 
een moeras aan het baggeren geweest ben. 

Als je terugkijkt heh je altijd perspectivische vertekeningen. Als je kijkt 11aar 
een landschap dan zie je de voorgrond het duidelijkst terwijl de achtergrond 
misschien belangrijker is. Als ik terugkijk, clan zie ik terug op het laatste jaar 
dat ik als uiterst onaangenaam en grauw heb ervare11. Terwijl op de achtergrond 
jaren zijn waarin ik met enthousiasn1e heb gewerkt en naar mijn gevoel ook met 
succes. 

Als ik zou moeten proberen de zaken in perioden in te delen dan is er de 
periode, de eerste paar jaar, waarin ik de stiel moest leren. Ik moest nog heel 
veel leren. Ik heb veel van Barning geleerd, hoe je stukken maakt, hoe je dingen 
opzet. Ik heb veel van Nuis geleerd, de terrierachtige vasthoudendheid, het 
doorzettingsvermogen. Ik heb veel gehad aan contacten met iemand als Seidel 
als voorzitter van het Curatorium. 

Maar het is geen gel1eim dat ik er op een gegeven ogenblik t1it heh willen 
stappen. Dat ik heel serieus geprobeerd heb terug te gaan naar de VU, maar 
daar was in feite mijn positie, hoewel formeel nog beschikbaar, 11iet ecl1t n1eer 
vrij. Het is geen geheim dat er persoonlijke spanni11gen ont.staan zijn tussen 
Nuis en mij. Ik heb altijd grote waardering gehad voor Jan Nuis. Voor 1980 
had ik al intensief met hem samengewerkt maar op een gegeven ogenblik zijn 
we door onze persoonlijkheden op elkaar gebotst. We hebben geleerd dat te 
hanteren, allebei, maar er is toch iets van de collegialiteit, de vriendschap van 
voor die tijd, door beschadigd en dat betreur ik nog steeds, dat is erg jammer. 
Er zijn ook anderen in meegezogen en dat is niet goed. Daar kijk ik dus niet 
met voldoening op terug. 

Die eerste jaren waren ook financieel moeilijke jaren. Toen is er een periode 
van contacten gekomen, Van Spiegel, directeur-generaal Wetenschapsbeleid van 
het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen, is daarin heel erg belangrijk 
geweest, aan hem heb ik erg veel gehad. Want jarenlang be11 ik, 3 a 4 keer per 
jaar, met Van Spiegel gaan praten, die nan1 daar ook de tijd voor, gaf 111e allerlei 
aanwijzingen, deed suggesties. Dat heeft ook geleid tot opname van het CWI 
in het Informatica Stimuleringsplan (INSP). Dat heeft een groei van het CWI 
mogelijk gemaakt. Daar kijk ik met voldoening op terug. We hebben een tijd 
gehad van grote bezuinigingen, Nota-Beiaard, Taak-Verdeling en Concentratie, 
Selectieve Krimp en Groei, het ene na het andere, overal werd bezuinigd. Maar 
in die tijd is het CWI tegen de verdrukking in gegroeid. Ik denk niet alleen in 
omvang maar oak in kwaliteit. We zi,jr1 er ve1·bazend goed in geslaagd voor de 
informatica echt goede mensen aan te trekken, in een hoog ten1po. 

Mij is verweten - van de kant van NWO n1et narne, n1aar van die ka11t niet 
alleen - dat tijdelijke middelen - vijf jaar lang twee miljoen maar ook 11iet n1eer 
dan dat - gebruikt zijn om vaste n1ensen aan te stellen. Ik ben nog steeds van 
mening dat ik dat terecht gedaan heh. Anders kur1 je geen centre of excellence 
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in de informatica worden. Je kunt de informatica niet opbouwe11 van 20% tot 
50% van de onderzoeksinspanning van je instituut zonder ook vaste n1ensen 
aan te stellen. Dat kur1 je gewoon niet 111et tijdelijke mensen. Je moet nieuw 
onderzoek bir1nenshuis halen en daarvoor heb je onderzoeksleiders nodig. ~la, 
toen de continuering van de INSP-steun maar voor een deel rnogelijk bleek zaten 
wij met verplichtingen, vaste aanstellingen die we niet konden en trouwens ook 
niet wilden afstoten. Ik heb wel eer1s l1et gevoel gehad dat op een 11iet helemaal 
reele en faire wij ze aan de Directie verweten is dat ze die verplic~l1tir1gen l1eeft 
aangegaan. 

Jaren van heel hard werken, van heel veel co11tacter1, van 'voor wat hoort 
wat'. Wij kregen geld, maar mij werd gevraagd on1 van alles en nog wat te 
doen. Ik zat in allerlei commissies en werkgroepe11 en zo. Keihard gewerkt in 
die jaren, 1naar toen kwa1n er eer1 periode van reorga11isatie. Dat is een heel 
nare periode geweest. Ik weet dat er 111er1sen i11 het i11stituut zijn die daardoor 
beschadigd zijn maar ik ben er in zekere zin zelf ook door beschadigd. 

Het l1ad geen reorga11isatie rr1oete11 worden of hoeven ,vorden de11k ik. Ik 
denk dat ,ve i11 de weg van de geleidelijkheid --- n1aar 111isschien is l1et l1eel erg 
11a1ef er1 argeloos wat ik zeg - dat we in de weg va11 de geleidelijkheid de dingen 
ook voor elkaar hadden kun11en krijgen. Maar zodra l1et op ee11 gegeve11 ogenblik 
ecl1t reor·gar1isatie heette r11oest er ook ee11 reorganisatieplan komen. T\1oester1 
er op een gegeven ogenblik formaties worden aangegeven, en dus ook wat er 
werd afgestote11. Moesten e1· i11 de laatste fase nan1en worde11 genoe11·1d. Dat 
heeft allen1aal veel te lang geduurd. Ik zou kl1nnen l1itlegge11 waaron1, 111aar daar 
begin ik niet aan. Zo'11 proces n1oet je i11 een half jaar doen er1 l1et l1eeft wel twee 
jaar geduurd. Dat. is t1·aumatiserend geweest voor ee11 heleboel 1nense11. Ook 
voor mij. Dat is d us ook niet, een, periode geweest waarnaar ik 111et ge11oege11 
terugkijk. 

M aar .. zeg je nu eigenlijk niet dat de reorganisatie jou uit de hand gelopen is? 
H et heette op een gege1.1en moment n·u eenma·al r·eo·ryanisatie, en toeri moest er 
een plan komen, en toen rrioesten namen genoernd worderi. 

Wij 111oesten de tering naar de nerir1g zetten. Dt1s wij moesten bezl1inigen 
e11 aangezie11 loonkosten 011ze grootste uitgave11post vor111en, betekende dat een 
reductie in personeelsomvar1g. Als je dat kur1t doe11 ir1 de vor111 va11 een herstruc
turering zonder gedwongen ontslage11, in overleg (1naar je zult zo nu en dan toch 
op mensen druk moeten uitoefenen) clan kun je dat in alle argeloosheid toch soe
peler doen dan wanneer iets f ormeel reo1·ganisatie heet. De ondernemi11gsraad 
komt tegenover de directie te staan, het onderhandelen begint, met adviseurs, 
vakbonden. aan de ene kant, juristen aan de andere kant, van wat kun je nou 
w€1 zeggen en wat niet. Ieder woord wegen op een goudschaaltje. Zodra je 
formeel aan het reorganiseren bent zijn er kaders en zijn er spelregels waar je 
je aan n1oet houden. En· die spelregels zijn bedoeld om mensen te beschermen, 
maar ze hebben een terugslag, namelijk op een gegeven mon1ent moet je dan 
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ook formeel aangeven wat er te gebeuren staat. J e n1oet een reorganisatieplan 
hebben waarin staat dat bepaalde functies warden opgeheven en dat dus mensen 
overcompleet zijn en dan moet je nar11en gaan noen1en. 

Was het niet mogelijk om alsnog wat op de rem te gaan staan? 

Lex, ik denk niet dat ik op de rem had kunnen gaan staan. Maar ik n1oet 
hieraan toevoegen - en dan wil ik helemaal niet mijn eigen verantwoordelijk
heden ontkennen - dat op een gegeven ogenblik door de ondernen1ingsraad, 
in het overleg, is afgedwongen, misschien is dat niet helemaal het juiste woord, 
vastgestel< ~, dat gesproken moest worden van een reorga11isatie, en op dat mo
ment kun Je niet meer terug. Het overleg met de OR is met grote zorgvuldigheid 
en met grote vasthoudendheid gevoerd; ik ga er van uit dat het kennelijk niet 

• 

anders kon. 

M aar je wilt toch niet zeggen dat het eigenlijk de schuld is van de OR dat er 
een plan kwam en daardoor ontslagen? 

Nee, nee, dat zeg ik helemaal niet. NWO heeft een grootscheepse actie achter 
de rug en ze hebben kans gezie11 dat herstructurering te noemen en te blijven 
noemen. Dat is ook een reorganisatie geweest. Er zijn geen gedwongen ontslagen 
bij gevallen, maar er zijn posities verdwenen, maar dat is een herstructurering 
geweest. 

Wij moesten herstructureren. Ik denk dat er geen schuldige is aan te wijzen, 
ik denk dat het voor een deel een autonoom proces is. Wat ik herstructurering 
had willen houden, is formeel een reorganisatie geworden en zodra het dat is 
moet je een adviesbureau in huis halen en moet je plannen maken en dan is 
er een stoomwals zonder rem die de helling afgaat en die je niet meer kunt 
tegenhouden. 

M aar moet een reorganisatie altijd tot gedwongen ontslagen leiden? 

De herstruct llrering die no dig was n1oest wel lei den tot een verminderde 
formatie. Dat was een absolute voorwaarde van NWO. Een voorwaarde voor 
het vangnet dat NWO ons wilde geven. 

Ik denk dat <lit niet de goede plaats en gelegenheid is om dat te gaan analy
seren. Ik wil alleen zeggen dat ik het erg jammer vind dat na een aantal jaren 
waarin het CWI zich l1eel goed ontwikkeld heeft, tegen de verdrukking in is ge
groeid, dat ccht traumatische proces van reorganisatie kennelijk onvermijdelijk 
was. Ik vind dat jamn1er, en opniet1w: het heeft mensen beschadigd 1naar het 
heeft ook mij beschadigd. Ik ben erg gevoelig voor goede relaties n1et mensen 
en so1nmige relaties zullen nooit meer zijn wat ze geweest zijn, want ik hen wel 
verantwoordelijk en die verantwoordelijkheid ga ik ook niet uit de weg. Juist 
daarom til ik er ook zwaar aan. 

Hoe kijk je terug op de, soms wat gespannen, r·elaties met NWO, SION, de 
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wiskundige buitenwereld? 

Je noemt weer even een aantal dingen in een ade1n. De contacten n1et NWO, 
dat is een vreemde zaak in zoverre dat een groot deel van die contacten niet door 
mij maar door Nuis werden onderhouden. Dat zat gewoon in de taakverdeling. 
Eens per jaar was er een hearing van GB-E over de noden en de daaruit volgende 
budgettaire behoeften van de stichtingen. Daar zat je 111et alle E-stichtingen 
e11 GB-E rond de tafel en iedereen mocht even wat zegge11 en iedereen vertelde 
natuurlijk hoe slecht het met ze ging en dat zij in ieder geval niet gekort n1oesten 
warden in subsidie volgend jaar. Nou, dat was geen reeel contact. 

Contacten met het Algemeen Bestuur zijn er nauwelijks, afgezien van een 
werkbezoek. Nogmaals, de eigenlijke contacten werden door de directeur Be
heerszaken onderhouden. Dus daar heb ik niet zoveel directe inbreng in gehad. 
En daar heb ik dus ook niet te veel triomfen of teleurstellingen te melden. Ver
der zijn er contacten geweest echt op hoog bestuurlijk niveau, tussen voorzitter 
en voorzitter en dat soort zaken. Opnieuw ben ik daar meer iemand aan de 
zijlijn, dan dat ik daarbij rechtstreeks betrokken ben. 

De relatie n1et SION is altijd wel turbulent, vurig, in1pulsief, en1otioneel 
geweest, maar dat heb ik altijd boeiend gevonden. Ik heb geen nare nasmaak 
of vervelende herinneringen aan de relatie met SION. Je moet wel leren met 
mensen om te gaan. Met voorzitter Van de Riet moest, je op een andere n1anier 
omgaan dan met voorzitter Hertzberger. Uiteindelijk kan ik het met allebei 
goed vinden. Ik beschouw Reind van de Riet als een van n1ijn goede vrienden. 
Ik ben iets minder persoonlijk bevriend met Bob Hertzberger, maar ik kan het 
uitstekend met hern vi11den, ook al zijn we het zo nu en dan niet met elkaar 
eens. En de spraakmakende informatici, er is niemand n1et wie ik het gevoel 
heb dater spanningen zijn tussen hem en n1ij. Wel eens rneningsverschillen maar 
die zijn zonder meer bespreekbaar. Dus, de relatie n1et SION staat r1atuurlijk 
vanzelfsprekend onder druk, dat zit hem in de constructie. Dat zit hem in het 
feit dat SION de tweede geldstroom-stichting is voor de informatica, en de helft 
van de tweede geldstroom informatica gaat via het CWI. En in het feit dat 
SION geen formele zeggenschap over het CWI heeft. 

Ze hebben daarom misschien het gevoel dat ze buitengesloten worden. 

Dan moet je dus een constructie zien te vinden dat ze niet buitengesloten 
warden. Ik heb altijd gezegd dat je een instituut niet als integraal instituut kunt 
besturen als er via twee geldkranen door twee partijen 1neegestuurd wordt, dat 
kan niet. Je moet als instituut een bestuu1· hebbe11 en geen twee. En je moet 
als instituut een vast basissubsidie hebben. Maar vervolgens moet het mogelijk 
zijn om SION een echte, reele greep op het onderzoek op het MC te geven. 
Kennelijk is dat nog steeds niet volledig overtuigend gelukt. Nog niet zo heel 
erg lang geleden heb ik een hele <lag in Amersfoort mogen voorzitten waar door 
informatici binnen en buiten het CWI gesproken werd over strategische plannen, 
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en ik had het idee dat we toen aardig op weg waren om elkaar te vinden. Daar is 
de klad in gekomen doordat andere dingen de aandacht zijn gaan opeisen. Het 
laatste jaar met name. Ik geloof nog steeds dat het mogelijk is om een echte, 
inhoudelijke, reele betrokkenheid va11 het SION-bestuur met het onderzoek hier 
te realiseren zonder dat de integriteit van het CWI daaraan wordt opgeofferd. 
En het is meer een uitdaging om dat nu eindelijk eens een keer goed te doen dan 
dat ik vind dat ik daar met gemengde of nare gevoelens op terug n1oet kijken. 
Het is een klus die ik niet afgemaakt heb. 

Maar waarom is er nooit gekozen voor een stichting wiskunde en informatica, 
waarmee je toch veel sterker staat? 

SION wilde dat niet. De informatici wilden dat niet. ZWO, destijds nog, 
heeft de psychologische fout, gemaakt die ouders moeten leren niet te maken. 
ZWO heeft er namelijk erg op aangedrongen. Niet voor niets is SION tien jaar 
lang een stichting in oprichting gebleven. ZWO bleef zijn erkenning onthouden 
want ZWO vond dat SION en SMC samen moesten in een stichting. Nou ja dat 
is het varkensprincipe. Als je een varken vooruit wil hebben, dan moet je aan 
zijn staart trekken, want als je tegen zijn achterste gaat duwen clan loopt hij je 
achteruit ornver. 

Waarom wilde SION dat niet? 

Ik heb een vergadering hier meegemaakt., toen SION nog opgericht moest 
worden. Ik heh toen aangeboden, helemaal van harte, om aan werkgemeen
schappen informatici alle ruirnte te geven binnen de SMC. Alles wat aan bureau 
en ondersteuning beschikbaar is. Het was Blaauw, hij was nog geen curator, die 
op zijn bedachtzame en rustige rr1anier zei dat hij 'geen voorstander was van 
inwoning bij de wiskunde, want inwoning duurt als regel veel te lang'. Blaauw, 
echt een van de meest bedachtzame, wijze en cooperatieve inf'or1natici, was er 
duidelijk voorstander van om een eigen organisatie te ontwikkelen. De jongeren 
waren het daar alleen maar des te n1eer mee eens. Het zat er gewoon niet in. Ik 
heb geprobeerd dat aan Van Lieshout duidelijk te maken. De informatici willen 
het niet, geef ze dan de ruimte zoals ze het zelf willen. En ik ben nog steeds 
van mening dat dat de enige verstandige manier is. We hebben als Stichting 
MC dan ook iedere keer geadviseerd aan ZWO/NWO om SION wel te erkennen 
en ik vind nog steeds dat wij niets anders konden doen. Ik zou het overigens 
geweldig mooi vinden als er in de toekon1st toch nog eens een fusie zou komen. 

Het AB van NWO heeft opnieuw, bij zijn herstructurering, wel degelijk -
laten we zeggen - gehoopt dat SION en SMC zouden san1engaan. Ze hebben 
het iets minder expliciet uitgesproken dan destijds ZWO. Maar ja, uiteindeli_jk 
vind ik dat men moet respecteren wat de 011derzoekers in ee11 bepaald gebied 
zelf willen. En je kunt veel beter twee goed samenwerkende stichti11ge11 hebben 
die na verloop van tijd concluderen dat het toch efficient zou zijn orn meer 
dingen san1en te gaa11 doen, clan dat je mensen dwingt tot, wat de Fransen ee11 

49 



Zt·) is }1().t i11 Fra11krijk gt:hl»ru.ikt r11t1 t, l)t~t,rtlk ki11g t,(>t <it; sc>c·i,,tlist i&.·ht:· f>rt~i<lt·nt, 
t·11 cit~ l1t1i<iigti t;)r1 t~~r1 V(>rigt~ rt:-ge1·ir1g. Zt:) l)t~<i<,i~l<if' ik l'lt:1\t. <lt1s., in <iit1 t(lrr11e11. I~t~11 
ai~(-·<)?l!Jll<)•<liit,i,.~ v;:tr1 t.\.Vt~:. J>a.rtijt~11 tlit} 11c>lt:.11s \.'t,)l(~11s Itlf:bt, ellutJir vt~r<it..).r 1r1<><~tthr1. 

Er· i., iri jt::>uu: tiirt•<·tt.:'ttr·.stij,i <X>k .stt:ti~(i,,,s rra,.:t.:r cirtjk t:)11,fstaari t'<lTttiit cit: 111isA-:·zin
dig·· t: f,uiteri.·1L1t:rt~ld tJ"J ht:'t (? W'f, l>l>k A~r'itie!:. ~ ~ . 

DiE~ krit.iek is t:~r alt.ijd gew(~est. Ik t'fVJ:tar l1et: 11it~t. <iltt <le drt1k gr(>t,c~r is ci,1,11 

vr<~»eger. Ht:lt, is 11atuurlijk \vel Z!) <iiit 11,::)t t<}tsta11clk(>tr1e11 \·a11 ()Il<ierz<:leksscholf~11 
} b .. d . i k i .. l ,, . . ' ' Ji; ~ ' , ' ' ' ' _. .r. , ' y r 1l '. lr ~-- . ~,- ,? ' ' . :J . a, 5. . ""2 ' ' /); ' . ( . ,, ' ~'\ r~. ·::1 flO()J}t t<.)t €.€.Jl 1er ez1n11111g ()\(,f Wot:lt, ,tll J)ffX'le8 ( t: ta,i ·. t Il ( €,. p<)Sltlt V(in lt .. t 

c:1 \\rI is. l)e (:>11derZ(Jeks,S(~l1(:)lt~ll l1t~l.>bt~r1 fi11ail(''i(;fir1g ll()(iig, clit~ kijke11 Ilatuurlijk 
f}(>k r1SJ:tr (i(~ t\\rt~(~de gelclst.r<><)Ill. f:r1 <lit~ vragE~Il zi<~ll (><Jk ttf ir1 lioe\rt~rre t.ake11, 
Ill{~t geld e11 a)' \'<iJl }1et. c:1WI 111issc~hien Ilaar ()lld(\I·z<,ekSS(~}l()lt':bfl Z()ll(·ler1 kt111r1e11 

()\1ergaa11 ir1 (1E~ i()()p \'cl,,Jl dt~ tijcl. l)!tt. S()Ort .. geltti(i(~Il h("}(lr ik Wt~l. 

Iit~t ctJlt ~r(:)()f("i v·ar1 S1\1 (; e11 l1t~t c·~\v"I Ill(let, zij 11: ee11 l·1erl)ezi11r1i11g OI) eiger1 
t,aker1, er1 \r{!rvt>lge11s cl uici(~lij k 111i:t.k(~t1 ~u1r1 l>f:~leidsr111tkers ir1 011<.iE~rzoekss<~l1olti.r1, 
l:>ij NWO, e11 waar d,'l.r1 ook, dat die eige11 t,c1.,tk Z() \Vaardt~vc>l is, Z<) c:»r1derstet1ner1<l, 
con11)le1r1er1tair. Dat, OJ> zic~l1zt~lf vi11ci ik oc)k f~(:~rt t1it,cia,gi11g. l)at vind ik 11iet. iet.s 
<)Ill l>er1,1\1wd over tt~ zij11, C)Clk r1.iet iet,s ()Ilt t1ver t,e <.·l1agri_jr1t'.:'Il. \T<.}c.1ral <it:~ laatste 
t.wee jaar ,verd er in ~~n bE:~pa.altie l1c>t~k van de \V<:~t,t~t1S<:}1a1>sc~c)rr1r11issie welee11s 
t1itgeprol;eerd h()e ik, l1c>e l1fJt, (!WI, <>p l;epita.l(it~ tiir1gt~11 z<)ll rea.g<~ren. Ik vir1d 
dat. c.iil.t 111c>et, k1111nen. Het, is r11isS<~hier1 1:1i,:,t, ,tlt ij<l e\rer1 r»lf.~zierig, 111aar goed. 
Tl1at's i11 tl1e garr1e. E11 als CWI J:Il(>et,(411 we ee11 vcJl<1()er1cif~ duidelijk zelfl)eelcl 
l1el,llt~n e11 volcl(lt~11de goed argt1n1ent£;\rer1 waiiro111 we clat, zelfbi~eld l1el)l)er1. Dat 
we 011s daar t,ege11ov<~1· staar1de k1111r1er1 l1011der1. 01>11ieuw vi11d ik dat r11et:~r iets 
tiiit de zaak si:.>i1.1111t~11ci 111tiakt:, ciat. d,~ z&1.k lt~\'(~11cl h<)11dt, clrtn dat ik di1.ar r1c:1re 

gevoelt~11s van ltt~b. NarE:: gevoelens ht~l> ik vi:i11 l>est"'l1ru..iigir1ge11 v,111 pers<.111en er1 
persot1r1lijki~ relat,ies, 11iet va11 belit1·1gf:-11t,t~ge1·1st<~llir1gt~11. Daar ku11 je zakelijk over 
prat,en, daarc.1ver k11r1 je l1et o-c>k l1t~el g(>e(l 111et, t~lkaar ()r1ee11s zijr1 er1 vt~rv<Jlgens 
slin1e1:1 ee11 rJiertje gaa11 drinkt~n. 

P<~rS<lonlijke relaties dit.\ l>es<·:hadigci wor<ler1, dat is ,ret~l ergt~r. E11 dat l1eb ik 
ir1 (lf~ze v·eertier1 j::tar vti11 tijd t.ot t.ijd 1r1eegen1aakt. \',in vrij ir1 het begi11 af aar1, 
in vers(·hilll~r1cie c~ontf:xt, en dlttJ 1r1,iakt, <it1s (icit ik 1·11(.\t gt~111c~r1gde gt~,roele11s op 
(ie t.i_j(i terugkijk. Het is ec~l1t. r1iet alleer1 11·1aar ee11 le11ke tijd ge\\reest .. 

Er zijr1 wel hoogt,epu11t{~11 t~11 leuke oge11blikkt~11 geweest. Ik l1ell l1eel veel vol
doe11ir1g l:><:.lt~efci aar1 lie OJ)ricl1t.i11g \1a11 ER(;I~,1 t~r1 de daaruit ,.1·c>ort,ko111er1de sa-
111e11"'rt~rking. De t~rste periode cia1irvar1 wa.;;; uiterr11at;e c·onstru<.~t.ief. Set~g111iiller 
er1 Ber1soussa11 er1 ik, r11et zijr1 clritl,e11 J)rllt)t~rde11 wij tf~ zc1rger1 dat de 011der
Z<)eksgroe1)e11 t~lkac1.r leer<ien k<:~r111t~I1, <iat. de ir1stit.11t.t":)11 wat. 111t~t~r var1 elkaar Of) 
de hoogt,e raakten, dat, we wat, vc:1.11 elkaars t·t1lt .. u11r gir1gen bt~grijper1. Ee11 aa11t,.al 
van de 111ense11 l.)esc~houw ik ecl1t cl.l.s r11ij11 vrier1dt:~n. ~,1et. l1c11 hel.) ik een heel 

r::::o 0· 



... informatica en toegepaste V.'iskunde zijn voor de toekon1st va11 ons en onze 
kinderen tenminste even belangrijk als ruimtevaart er1 hogere energie fysica ... 

plezierige relatie opgebouwd. ERCIM groeit nu zo snel dat het moeilijk is om 
goed vast te houden aan wat je ermee wilt bereiken. 

Wat wilje ermee bereiken? Ik neem aan dat het niet alleen om de persoonlijke 
relaties gaat. 

Nee. Wat ik wil bereiken is samenwerking op organisatieniveau, waar 1noge
lijk contractonderzoek, uitwisseli11g op het gebied van fundamenteel onderzoek 
tussen de wiskundigen, met name de toegepast wiskundigen, en de informatici 
in Europa. Orn op die manier voor ons vak te kunnen opkomen. Wat de fysici 
al jaren met groat succes doen rondom CERN e.d. Wat de astronomen en de 
ruimte-onderzoekers met groat succes doen om nationale en internationale on
dersteuning te krijgen~ de publieke opinie te actualiseren voor hun onderzoek. 
Dat moeten wij voo1· informatica en toegepaste wiskunde ook kunnen. Want 
informatica en toege1~ aste wiskunde zijn voor de toekomst van ons en onze kin
deren tenminst.e even belangrijk als ruimtevaart en hogere e11ergie fysica. Onze 
wereld wordt gestructureerd door allerlei toepassingen van computers en van 
informatieverwerking. Onze toekon1stige beschaving wordt daardoor gedo1ni
neerd. Wij moeten daarin een eigen stem ontwikkelen en dat kunnen we alleen 
maar als we gaan samenwerken en als we niet iedere keer n1et elkaar co11curreren 
of niet eens weten wat er aa11 de overkant var1 de grens gebeurt. Ik wil dus ge
woon een grotere samenhang, een grotere cohesie, eer1 grater agg1·egatie-niveat1 
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voor het onderzoek in de inforrnatica. Een grater, ook informeel netwerk. Het 
is pas een succes als je ook de onderzoekers in de i11dustrie, in het bedrijfsleven 
daarbij betrekt. De rnensen die bezig zijn bij de ba11ken om infor1natiebeveili
ging toe te passen. Bij de PTT's, bij industrieen op het gebied van de IT, die 
er in Europa nog wel zijn, ook buiten Philips, Sien1ens en Bull. Die moeten 
van elkaar weten wat voor mogelijkheden er zijn, welke me11sen je daarbij kunt 
inschakelen, waar je nou in Brussel, Straatsburg, of bij de nationale regeringen 
moet lobhyen. Dit is een onderwerp waar ik echt in geloof. 

H et is jammer dat je je werk door· je ziekte niet goed hebt kunnen afronden. 

Ja. Een jaar geleden hen ik opnieuw ziek geworden. Kennelijk heb ik daar 
aanleg voor. Eigenlijk onder dezelfde omstandigheden als in 1969-1970. Ontwik
kelingen in mijn werk die ik moeilijk vond, gecomhineerd met ontzettend ver
velende, nare, traumatische ontwikkelingen in mijn persoonlijke leven, en die 
combinatie is kennelijk niet zo gezond voor me. 

Emotioneert het werk je ook'? 

Soms ja. Ik hen daar heel emotioneel bij hetrokken ja. 

Te veel volgens jou '? 

N ou dat weet ik niet, vermoedelijk functioneer je efficienter als je niet emo
tioneel wordt maar zonodig wel kunt spelen dat je het bent. Maar ik be11 niet 
zo goed in simuleren en als je emotioneel wordt dan kun je daar ook energie aan 
ontlenen. En ik heb dat in het verleden ook wel eens hewust gebruikt. Vechte11d 
voor het CWI. In Den Haag. 

Lag je ook wakker van je werk'? 

Ja, daar kan ik echt wel va11 wakker liggen. Kijk als ik lees, ik geloof gisteren 
in de krant, dat Minister Wijers vi11dt dat het technologisch onderzoek veel te 
veel navelstaarderig bezig is ( dat zijn mijn woorden), veel te waardevrij bezig 
is en het moet allemaal anders e11 er moeten Centres of Excellence komen, 
dan heh ik op dat 1non1ent de neiging emotioneel te warden van: verdikkeme 
nog aan toe, Deetman en Van Aarde11ne san1en hebhen bij het INSP-gebeuren 
uitdrukkelijk het MC de opdracht gegeven nationaal Centre of Excellence for 
Computer Science te warden. In de rapportage aan de Karner heeft Deetman 
die opdracht nog vier jaar daar11a herhaald. Ik rr1oet naar Wijer·s toe en ik moet 
hem daar mee confronteren, en ik moet hem daaraa11 herinneren. 

J e bent waarschijnlijk in dat opzicht ambitieus, je wilt alle dingen goed doen. 

Je hoeft niet alles even goed te doen maar je moet het wel allemaal hijhouden. 
Je kunt je niet veroorloven en zeggen: We laten de wiskunde een tijdje aan zijn 
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lot over en we gaan verder met de informatica, zo werkt dat niet. Of nu gaan 
we eens een tijdje aan de landelijke activiteiten werken, het i11stituut komt de 
volgende keer wel weer. Nee, dat moet je alle111aal tegelijk probere11 actief te 
houden. In de aandacht van de mer1sen e11 in je eigen aa11dacl1t te houden. 

Zijn er concr~ete dingert waar'van jij zegt: dat had ik echt beter· 'rnoeie'n doen? 

Ja maar die l1eb ik 11iet op een rijt,je. De relatie 111et, SION is 1·1iet, af. Er· 
zijn natuurlijk dingen, ik zeg het nu i11 een bij11a lege platitude, die ik r11et de 
ervaring, het inzicht en de kennis die ik nu heb beter had kunr1en doen, als ik 
die kennis eerder had gehad. Span11inger1 i11 de 1·elatie 111et J ar1 N uis, wa1·er1 r1iet 
nodig geweest als ik eerder begrepen l1ad waar bepaalde gevroeligl1eden ligge11. 
Ik betreur die spanningen ten zeerste en achteraf zeg i dat had niet, gel1oeven. 
Maar het was n1issc~hien ook onvern1ijdelijk want. pas door er· cloorl·1een te gaan 
merk je hoe het anders had geku11d. 

Vergelijkbaar met de reorganisatie? 

Ja, vergelijkbaar n1et de r·eorganisatie. Er zijn dingen die niet af zij11. Laat 
ik een ding noemen waarvan ik vind dat dat ook niet goed is zor1der dat ik 
bereid hen nu te analyseren hoe dat zou kunnen ko111en. De kernwiskunde in 
<lit instituut is te zwak geworden. De afdeling AM is te klein, te smal, is bijna 
geheel teruggevallen op twee onderwerpen, algebra, met name computer-algebra, 
en niet-lineaire dynamica, rnet name mathematische biologie-modellen. Dat is 
te smal voor <lit instituut. Dat is jammer, dat is niet goed. 

Zie je dat als een taak voor een opvolger? 

Ik denk dat het voor het instituut heel goed zou zijn als de kerr1wiskunde, de 
grondrnethodologieen, verbreed en versterkt zouden warden. Voor computer
algebra - ik sta in zoverre aan de wieg van CAN dat ik voor het eerst een 
suggestie heh gedaan op een bijeenkomst om een beroep te doen op die pot 
expertise-centra. RIACA is terug te voeren op een brief die ik aan NWO heb 
geschreven destijds. Willen CAN en met name RIACA een succes zijn dan 
moeten we ze ook wiskundig, vanuit fundamenteel onderzoek, vanuit het CWI 
ondersteunen. Daarvoor is een sterkere groep nodig clan er nu bij AM zit. Dus 
enerzijds moet er geYnvesteerd warden in de algebra, niet alleen de computer
algebra maar ook de theoretische algebra en de algoritn1iek, ten behoeve van 
CAN en RIACA. Anderzijds moet de basis verbreed worden. Er zou hier eens 
een goed project meetkunde moeten komen, echte goede differentiaal-meetkunde 
bijvoorbeeld. 

Omdat wij dat nodig hebben? 

Omdat dat ee11 uitstraling zal blijke11 te l·1ebben. Als je diffe1·e11tiaal-n1eet
kunde kiest, ontstaat er als l1et goed is sa1nenwerking 1net co11troltheorie. Op 
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een gegeven moment ontstaat er ook samenwerking met de biomathematica en 
de niet-lineaire modellen. Dan blijk je daar ook symbolisch rekenen voor te 
ku11nen gebruiken, en raakt CAN erbij betrokken en je krijgt een nieuwe groep 
mensen in het land die met enige interesse volgen of het experiment lukt of niet. 

Vind je het achteraf, alles O'lJerziende, Jammer dat je geen biologie bent gaan 
studeren? 

Ik heb nooit spijt gehad van wiskunde. Ik vind het misschien achteraf jammer 
dat ik niet meer wiskunde heb gestudeerd. Maar biologie, ja en nee. De laatste 
tien boeken die ik gelezen heb gingen over biologie. 

Dit sluit misschien aan bij de vraag: Wat ga je na je afscheid doen? 
• 

Een rnedicus met wie ik niet zo lang geleden sprak zei tegen mij dat ik heel 
duidelijk nog met het gezicht naar het verleden sta en met mijn rug naar de 
toekomst. En ik denk dat dat waar is. Ik weet nog niet wat ik 11a mijn afscheid 
ga doen. Ik weet dat ik op de VU nog welkom hen. Ik heh daar een heel 
kleine aanstelling, maar het is wel een vaste aanstelling, en ik hoop dat ik die 
mag houden en dat ik daar nog iets kan opbouwen, onderwijs, of wellicht zelfs 
betrokken kan raken bij onderzoek, bij afstudeerders of wat dan ook. Maar 
dat is geen weektaak. Ik moet mijn baan hier afronden. Ik ben bezig mijn 
afscheidsverhaal op papier te zetten en dan moet ik verder hier alles leeg gaan 
halen en mijn archieven gaa11 opruimen of weg doen, dan ga ik vervolgens een 
andere woonplaats zoeken buiten de Randstad. Ook om persoonlijke redenen. 
Ik moet nog beginnen te zoeken, ik heb nog geen flauw idee waar, dat gaat ook 
tijd kosten. Dus ik hen in ieder geval voorlopig nog bezig met het afbechten, 
het afronden van het verleden. En ik kan eigenlijk pas goed nadenken wat ik 
daarna ga doen als ik die deur achter me gesloten heh. 

Wat eigenlijk veel te weinig in dit gesprek aan de orde is geweest en waarvoor 
ik verwacht veel meer tijd te zullen hebben, zijn mijn kinderen en kleinkinderen. 
Zij hebben altijd heel heel veel voor mij betekend, en zijn ook een belangrijke 
steun voor n1ij geweest zowel in mijn professionele als in mijn priveleven. 

Ook hoop ik meer tijd te hebben voor een aantal liefbebberijen, zoals de 
natuur, de tuin, fotograferen (in het bijzonder bloemen en vogels), geschiedenis, 
poezie, ( middeleeu,vse) muziek. 

Je zei: ik ben nog welkom op de VU. Ga je er van uit dat je op het CW/ niet 
meer welkom zou zijn, of is het meer dat je zelf niet wilt'? 

Ik zal hier voorlopig niet kome11. Ik ben ervan overtuigd dat ik op allerlei 
niveaus welkom ben maar ik voel me tocb op een andere wijze niet thuis. Ik 
voel me ongemakkelijk. Ik heh een erg ongemakkelijk jaar achter de rug, en die 
ervaring wil ik niet voortzetten. 

M aar je bent waarschijnlijk al een aantal jaren niet op de eerste en tweede 
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verdieping geweest. In de bibliotheek bijvoorbeeld, waar je vroeger altijd graag 
kwam. 

Ik kom zelfs niet meer in de kantine. Er is een situatie ontstaan waarin 
ik mij hier erg ongemakkelijk voel. En ik denk niet dat ik die verbreek door 
bijvoorbeeld naar de bibliotheek te gaan. Laten we het er maar op houden 
dat er bij mij nog steeds een paar moertjes los getrild zijn en die moeten weer 
aangeschroefd worden. 

Ik denk dat velen je nog vaak hier hopen te zien. 

Een zeJ(ere mate van koppigheid is mij niet vreemd. Ik ben niet van plan 
om, als ik hier de deur achter mij dichtgetrokken heh, binnen afzienbare tijd 
terug te komen, daar heh ik mijn redenen voor. 

Het 50-jarig jubileum, zien we je dan? 

Een van de levenswijsheden die de Angelsaksische taal ons geleverd heeft is: 
Never say never. Laat ik het ant.woord op die vraag dus maar schuldig blijven. 

Wordt het een verrassing? 

Ik meen het antwoord te weten maar ik spreek het niet uit. 

Cor, hartelijk bedankt voor het interessante gesprek . 
• 

Dit interview werd afgenomen op 27 oktober 1994, met medewerking van Miente Bak
ker. Met veel dank aan Coby van Vanderen voor het vervaardigen van de transscriptie. 
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